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بانک مرکزی اجازه نوسان به بازار ارز نداد

بازار ارز در مسیر آرامش

هفته نامه رویداد صنعتی

خورشید تابان را در هوای پاک 
به فرزندانمان هدیه دهیم حفظ آب، حفظ زندگی

ساخت و ساز غیرمجاز، خسارات ناشی 
از سیلاب را چندین برابر کرده است
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 سازمان امور عشایر برای تنظیم بازار 
گوشت قرمز اعلام آمادگی کرد

۹ خودرو جدید برای ۳۰ هزار متقاضی 
خودروهای وارداتی اضافه شد
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ارسال مرسوله پســتی در کمترین زمان در  ایسنا
دنیای امروزی یک ضرورت اســت اما گاه 
اضطرار برای ارســال کمتر از ۲۴ ساعته یک مرســوله باعث می شود 
شهروندان جابجایی مرســوله را از طریق اتوبوسهای برون شهری بر 
پست ترجیح دهند.در ترمینال های برون شهری انبارها و دفاتر ارسال 
کالا تعبیه شــده اســت و قوانین خاصی نیز برای حمل کالا از طریق 
اتوبوس ها وجود دارد اما در این بین برخی رانندگان به دلایل مختلفی 
دســت به تخلف می زنند و بســته های زیــر ۵کیلوگرمــی را جابجا 
می کنند.عدم وجود مراکز پســت در ترمینال و مجبور شــدن ارسال 
مرسوله با اتوبوس سبب نارضایتی شهروندان از وضعیت موجود شده 
است.علی یک شــهروند ارومیه ای در گفت وگو با ایسنا افزود: ۲  بار 
مجبور شــدم فلش را با اتوبوس به تهران ارســال کنم. هر بار راننده 

اتوبوس ۲۵۰ هزار تومان از من پول گرفت.
وی ادامه داد: عــاوه براینکه مبلغ دریافتی برای یک فلش بســیار 
زیاد بود، هیچ تضمینی هم وجود نداشــت که بســته من ســالم به 
مقصد برسد.رضایی یکی دیگر از شهروندان ارومیه ای در گفت وگو با 
ایسنا افزود: برای کار اداری مجبور شــدم مدارک شناسایی و بیمه را 
با اتوبوس به خوی ارسال کنم و راننده از من ۱۰۰ تومن پول گرفت اگر 
دفتر پست در ترمینال شهرستان مســتقر بود مجبور نبودم بسته را از 
طریق راننده و در حالی که هیچ ضمانتی برای ارســال مدارک نبود به 

مقصد بفرستم.
وی افزود: اگر در ترمینال خودروهای پســتی برای موارد این چنینی 
تعبیه شود هم مانع تخلف می شود و هم یک ضمانت وجود دارد که 

بسته شهروندان سالم به مقصد می رسد.
حاجی پور یک شــهروند ارومیه ای در گفت وگو با ایسنا افزود: برای 
ارسال اصل مدرک تحصیلی برادرم مجبور شدیم با اتوبوس مدرک را 
به دستش برسانیم راننده اتوبوس برای یک برگه کاغذ ازمن ۲۰۰هزار 

تومن پول گرفت.
وی تصریح کرد: این یک تخلف آشکار است اما متاسفانه نبود دفتر 
پست در ترمینالهای شهرستانی شهروندان را مجبور به ارسال مرسوله 

از طریق راننده می کند.
 sps مدیرکل پست آذربایجان غربی در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه
یا همان پســت ویژه که تعهد زمانی دارند فقط برای مراکز استان ها 
در ترمینال ها راه اندازی شده اســت، تصریح کرد: متاسفانه دفتری 
برای این پست ویژه در ترمینال مرکز استان آذربایجان غربی هنوز راه 

اندازی نشده است و شــهروندان برای بهره مندی از این خدمت باید 
به پست مرکزی مراجعه کنند.

جواد فتاح زاده با اشاره به اینکه طبق برنامه ششم توسعه اقتصادی 
کشور، اداره پست مکلف است در تمامی ترمینال ها، فرودگاه ها، بنادر 
و راه آهن مستقر شود، تصریح کرد: برای سرعت بخشیدن به ارسال 
بسته ها از ترمینال ارومیه درخواست زمین برای استقرار مرکز پست 

کرده ایم.
وی با بیان اینکه پست ویژه روزانه ۱۳۵بسته را به تهران و سایر مراکز 
استان ها ارسال می کند، اظهار کرد: در پســت ویژه باید بسته قبل از 
ساعت ۱۲ ظهر تحویل مرکز داده شود وهمچنین روز بعد تعطیل نباشد 
تا در کمترین زمان به مقصد برســد.مدیرکل اداره پست آذربایجان 
غربی یاد آور شــد: متولی بار زیر ۵ کیلوگرم به صورت قانونی با اداره 

پست است و رانندگان با جابجایی مرسوله های زیر ۵ کیلوگرم  تخلف 
می کنند لذا این موضوع را بصورت جدی از طریق اســتانداری پیگیر 
شــدیم اما رانندگان اتوبوس به دلیل منافع خود، تهدید به اعتصاب 
کردند برای همین فعا این موضوع به همان صورت باقی مانده ولی 

بطور جدی پیگیر حل این مشکل هستیم.
به گزارش ایســنا؛ اگرچه قانون به موضوع ممنــوع بودن حمل کالا با 
ناوگان اتوبوســی اشــاره کرده اما نبود امکانات عرضه مناسب برای 
انتقال کالای خرد در ســطح کشــور و ترمینال ها از یک سو و سرعت 
جابه جایی کالا توســط ناوگان مسافری زمینه ســاز حمل کالا توسط 
این ناوگان شده که نیازمند اجرای صحیح قانون و مستقر شدن دفتر 
پســت ویژه در تمامی ترمینال های ناوگان حمــل ونقل عمومی بین 

شهری است.

نبود دفتر پست ویژه در ترمینال ارومیه مردم را مستاصل کرد

توسل به پُست اتوبوسی!

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اردبیل، ضمن تاکید بر حمایت از واحدهای تولیدی، 
از نقش بســیار مهم شــرکت های خدماتی در ارائه خدمات مطلوب به صاحبان صنایع مستقر در 
شهرک های صنعتی اســتان خبر داد.هاشم عایی ۲۲مهر در نشســت مشترک با اعضای شرکت 
خدماتی شــهرک صنعتی اردبیل۲ اظهار کرد: شــرکت های خدماتی به عنوان یک بازوی اجرایی 
مهم، نقشی اساسی در ارائه خدمات مناســب به واحدهای تولیدی ایفا می کنند که باید تاش 
شود از تمامی ظرفیت های ممکن برای حمایت از این نوع شرکت ها استفاده شود.وی افزود: بر 
اساس اصل ۴۴ قانون اساسی، موظف به واگذاری امور شهرک های صنعتی به شرکت های 

خدماتی هستیم تا با کم کردن تصدی گری بخش دولتی، شــاهد واگذاری امور به صاحبان صنایع 
باشیم.مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی اســتان اردبیل ادامه داد: یکی از عمده مشکات 
شــرکت های خدماتی، کمبود منابع مالی اســت که بهترین راه حل ممکن برای حل این مشکل، 
اختصاص بخشی از مالیات ارزش افزوده واحدهای تولیدی به شهرک های صنعتی برای تامین و 
بهسازی زیرساخت های موجود اســت.وی افزود: حل مشکات شهرک صنعتی اردبیل۲ به عنوان 
بزرگترین و مهمترین شهرک صنعتی استان، نیازمند عزم همه جانبه است تا با ارائه خدمات هرچه 
بهتر، موجبات افزایش رضایتمندی سرمایه گذاران و صاحبان صنایع ممکن شود.عایی ضمن تشکر 
از تاش های استاندار و مسئولان استان در پیگیری و حل مشکات این شهرک صنعتی، خاطرنشان 
کرد: خوشبختانه طی سالیان اخیر، اعتبارات بسیار مناســبی برای تامین زیرساخت های شهرک 

صنعتی اردبیل۲ تخصیص یافته است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اردبیل مطرح کرد

نقش شرکت های خدماتی در اداره امور شهرک های صنعتی

صدور سند برای ۸۶ درصد از واحدهای 
مسکونی روستایی در چهارمحال 

 مدیرکل بنیاد مسکن انقاب اسامی چهارمحال و بختیاری گفت: 
از ابتدای آغاز صدور سند تاکنون ۷۲ هزار و ۱۶۹ فقره سند روستایی و 
۱۴ هزار و ۹۰۸ فقره سند شهری صادر شده که می توان گفت برای ۸۶ 
درصد از واحدهای مسکونی روستایی استان سند صادر شده است.

فرشید ریاحی در گفت وگو با ایسنا با اشــاره به صدور سند مالکیت 
روستایی و شهری در استان، اظهار کرد: طی شش ماهه نخست سال 
جاری ۵۳۱ فقره سند روستایی و ۹۸۶ فقره سند شهری در استان 
صادر شده اســت.به گفته وی، از ابتدای آغاز صدور سند تاکنون ۷۲ 
هزار و ۱۶۹ فقره سند روستایی و ۱۴ هزار و ۹۰۸ فقره سند شهری صادر 
شده که می توان گفت برای ۸۶ درصد از واحدهای مسکونی روستایی 
استان ســند صادر شده اســت.مدیرکل بنیاد مسکن چهارمحال و 
بختیاری هویت بخشــی به مالکیت خصوصی اشخاص، کاهش 
مشکات به ویژه نزاع های اجتماعی، تعیین حد و مرز اماکن، اعطای 
تسهیات، مهاجرت معکوس از شهر به روستا و ماندگاری روستاییان 

را از جمله تاثیرات صدور سند روستایی برشمرد.
 

صدور مجوز واردات خودرو به گمرک بندر 
دیر رسید

ناظر گمرکات استان و مدیرکل گمرک بوشهر گفت: با پیگیری های 
انجام گرفته و موافقت گمرک ایران، مجوز واردات خودرو به گمرک 
دیر به عنوان چهارمین گمرک تخصصی واردات خودرو در این استان 
صادر شد.علی سلیمانی روز دوشنبه در نشست با فرماندار دیر گفت: 
از گمرکات چهارده گانه استان هم اکنون گمرک های بوشهر، دیر گناوه 
و کنگان دارای مجوز رویه تخصصی واردات خودرو هستند.وی بیان 
کرد: مجوز اعطاء شده به گمرک دیر در راستای وجود زیرساخت های 
مطلوب در این بندر است که بدون تردید نقش بسزایی در رونق بیش 
از پیش تجارت در این بندر خواهد داشــت.ناظر گمرکات استان و 
مدیرکل گمرک بوشهر تصریح کرد: جهت دریافت مجوز واردات خودرو 
به این گمرک پیگیری و مکاتبات فراوانی از سوی این ستاد صورت 
گرفته است اما گمرک به تنهایی قادر به ترخیص خودرو نیست و سایر 
دستگاه های همجوار نیز باید مجوزهای لازم را صادر کنند.سلیمانی 
تاکید کرد: در همین زمینه انتظار می رود مطابق ماده ۱۲ قانون امور 
گمرکی و ماده هشت آیین نامه اجرایی مربوطه، سازمان های مجوز 

دهنده و ذی ربط نیز در شهرستان دیر مستقر شوند.
 

تشکیل ۳۰۰ پرونده برای زوجین نابارور در 
ایلام

مدیرکل بیمه سامت اســتان ایام از تشــکیل ۳۰۰ پرونده برای 
زوجین نابارور به منظور پرداخت هزینه های درمانی آن ها از سوی 
بیمه سامت خبر داد.دکتر »نورالدین رحیمی« در گفت وگو با ایسنا، 
اظهارکرد: تعداد ۱۱۰۰ زوج نابارور در استان نشان دار شده اند که این امر 
با تأیید پزشکان مربوطه صورت گرفته و برای این تعداد زوج تاکنون 
مبلغ ۱ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان از ســوی بیمه سامت استان 
هزینه های درمانی مربوطه پرداخت شده است.وی با اشاره به اینکه 
زوج های نابارور با تأیید پزشــکان متخصص نشان دار می شوند و 
می توانند از مزایای آن بهره مند شوند، ادامه داد: زوجین حتماً باید 
تحت پوشش بیمه سامت باشند تا بتوانند نشان دار و از خدمات 
درمانی موردنیاز بهره مند شوند. مدیرکل بیمه سامت استان ایام 
با بیان اینکه سقف پرداخت هزینه ها از سوی بیمه را برای زوجین 
نابارور مجموعاً ۵۰ میلیون تومان و در ۳ نوبت خواهد بود، ادامه داد: 
هم اکنون بیش از ۶۳ قلم دارو در خصوص ناباروری تحت پوشش 
بیمه ســامت اســت. رحیمی با بیان اینکه افرادی که در ۵ دهک 
اول درآمدی قرار دارند، رایگان بیمه می شــوند، افزود: در دهک ۶، 
بیمه شده از ۸۰ درصد تخفیف بیمه ســامت برخوردار می شود و 
پرداختی بیمه شده ۲۰ درصد است، در دهک ۷ تخفیف ۷۰ درصد 
بوده و پرداختی بیمه شده ۳۰ درصد، در دهک ۸ تخفیف ۶۰ درصد و 
پرداختی بیمه شده ۴۰ درصد بوده و در دهک ۹ تخفیف بیمه ای ۵۰ 
درصد و پرداختی بیمه شده هم ۵۰ درصد است و فقط در دهک ۱۰ 

درآمدی تمامی پرداختی از سوی بیمه شده است.
 

مدیرکل انتقال خون خبر داد

شناسایی یک گروه خونی نادر در استان 
کرمان

مدیرکل انتقال خون استان کرمان از شناسایی یک گروه خونی نادر 
در این اســتان خبر داد.دکتر ایرج شکوهی روز ۲۲ مهرماه در جمع 
خبرنگاران با اعام این خبر، افزود: پــس از دریافت گزارش عدم 
سازگاری خون های کراس مچ شده برای تزریق خون اورژانسی به 
نوزاد یک روزه در بانک خون یکی از بیمارستان های استان کرمان، 
نمونه خون نوزاد با هموگلوبین شش و همچنین نمونه خون مادر 

نوزاد به اداره کل انتقال خون استان ارسال شد.

اخبار

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای آذربایجــان  غربی گفت: در 
۶ماه نخست سال جاری ۱۵.۷ کیلومتر از رودخانه های استان 
لایروبی و ۳۰.۲ هکتار نیز از بســتر رودخانه ها و مسیل ها رفع 
تصرف شد.مجید رســتگاری در گفت و گو با ایسنا با اشاره به 
اینکه ســیل به عنوان یکی از مخرب ترین بایای طبیعی بشر 
محسوب می شود، عنوان کرد: یکی از علل مهم خسارات وارده 
در زمان وقوع ســیاب ها تصرف و تعدی به بستر رودخانه ها 
است که این تصرفات معمولًا به صورت ساخت و ساز غیرمجاز، 
ویاسازی، دیوارکشی، مسدود نمودن مسیر جریان رودخانه ها 
و… بوده که می تواند خسارات ناشی از سیاب را چندین برابر 
کرده و موجب بروز اثرات ناگوار اقتصادی، اجتماعی، زیســت 

محیطی و فرهنگی در منطقه شود.
وی تصریح کرد: در راستای حفاظت از بستر و حریم رودخانه ها 
به عنوان ثروت ملی و کاهش میزان خسارات ناشی از سیاب 
پروژه های متعددی از سنوات گذشــته مانند آزادسازی و رفع 
تصرفات، رپرگذاری، لایروبی مسیر رودخانه و اخذ سند مالکیت 
بســتر رودخانه ها توســط شــرکت آب منطقه ای آذربایجان 
غربی تعریف و اجرایی شده است.رستگاری  در خصوص رفع 
تصرفات بســار رودخانه ها نیز افزود: این رفع تصرفات و آزاد 
سازی ها عمدتاً مربوط به بســتر رودخانه ها، مسیل ها و انهار 
کشاورزی است که عاوه بر ۳۰.۲ هکتار از رودخانه ها و مسیل 
ها، با لایروبی انهار کشاورزی استان به طول ۱۷۵.۶ کیلومتر، ۲۰ 

کیلومتر از انهار استان نیز آزادسازی شده است.

راه اندازی سه بازارچه جدید مرزی در 
آذربایجان غربی در دستور کار دولت است

استاندار آذربایجان غربی گفت: پرونده راه اندازی سه بازارچه جدید مرزی 
در این استان با بررسی در کارگروه ویژه مرز و در دستور کار دولت سیزدهم 
قرار گرفته اســت.محمدصادق معتمدیان اظهار کرد: سیاســت دولت 
سیزدهم استفاده بهتر از ظرفیت های مرزی برای توسعه این مناطق بوده 
چراکه با توجه به شرایط امنیتی در سال های گذشته از امکانات مرزی 
استفاده خوبی نشده است.وی افزود: در صورت موافقت هیات دولت، 
سه بازارچه جدید در استان ایجاد می شود که ما آمادگی اجرای سریع این 
امر توسعه ای را داریم.استاندار آذربایجان غربی ادامه داد: بازارچه های 
مرزی کیله شین اشنویه، قاسم رش میرآباد و پیراحمد کندی چالدران، 
این سه بازارچه مرزی جدید پیشــنهادی را شامل می شود.معتمدیان 
با اشاره به توسعه مرزی کشور و لزوم تعریف روزآمد مرزها اضافه کرد: 
مرزهای رســمی دارای پایانه مبادلات در سطح بین المللی است اما در 
تعریف جدید توســعه مرزی به دنبال یک بستر تحت عنوان بازارچه ها 
هستیم تا اقتصاد را ارتقا دهیم.وی با تاکید بر اینکه آذربایجان غربی تنها 
مسیر زمینی و ریلی ارتباط با کشور ترکیه به شمار می رود، گفت: توسعه 
فعالیت های اقتصادی ایران و ترکیه در دســتور کار قرار دارد و در همین 

راستا توسعه مرزی مورد توجه جدی دولت سیزدهم قرار گرفته است.

  آذربایجان غربی سالانه میزبان بیش از 
۲۰۰ گونه پرنده مهاجر است

رئیس اداره نظارت بر امور حیات وحش اداره کل حفاظت محیط زیست 
آذربایجان غربی گفت: اســتان ســالانه میزبان بیش از ۲۰۰ گونه پرنده 
مهاجر است.امید یوسفی در گفت و گو با ایسنا با بیان اینکه استان سالانه 
میزبان ۳۰۰ هزار تا ۵۰۰ هزار بال پرنده مهاجر است، افزود: برابر بررسی 
های بعمل آمده تا کنون حدود ۳۱۵ گونه پرنده در استان شناسایی شده 
اند که از این میزان بیش از ۲۰۰ گونه جزو پرندگان مهاجر هستند.وی با 
بیان اینکه آذربایجان غربی در مسیر مهاجرتی پرندگان واقع شده است 
و با توجه به اینکه سرشماری در فصل زمســتان و از ۱۰ دیماه رعایت ۱۰ 
بهمن ماه صورت می گیرد، گفت: در سال گذشته با توجه به اینکه فصل 
زمستان زیاد سردی نداشــتیم،  بیش از ۱۷۴ هزار بال پرنده مهاجر در 
استان سرشماری شد.یوسفی با بیان اینکه بیشتر تالاب ها و سدهای 
استان ) زیستگاه های آبی اســتان( میزبان پرندگان هستند، تصریح 
کرد: سد و رودخانه ارس، تالاب های کانی برازان، سولدوز، درگه سنگی، 
حسنلو و ســد حســنلو عمده ترین جمعیت های پرندگان  را در زمان 
مهاجرت میزبانی می کنند.رئیس اداره نظارت بر امور حیات وحش اداره 
کل حفاظت محیط زیست استان افزود: انواع پرندگان آبزی و کنار آبزی 

و پرندگان شکاری جزو پرندگان مهاجر محسوب می شوند.

مدیرعامل آب منطقه ای استان آذربایجان  غربی

 ساخت و ساز غیرمجاز، خسارات ناشی
 از سیلاب را چندین برابر کرده است
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مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اصفهان گفت: مصرف 
بنزین در این استان در نیمه نخست امســال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشــته ۱۲.۱ درصد افزایش داشــت.عبدا...گیتی منش افزود: میانگین 
مصرف روزانه بنزین در نیمه نخست امسال در استان اصفهان هفت میلیون 
و ۷۴۸ هزار لیتر بود و در ایام تعطیلات شــهریور با اوج مصرف تا میزان ۱۰ 
میلیون لیتر در روز هم مواجه شدیم.وی، میانگین مصرف ماهیانه بنزین 
در نیمه نخست امسال در اســتان اصفهان را ۲۴۰ میلیون و ۱۸۸ هزار لیتر 
اعلام کرد و اظهار داشــت: میزان افزایش مصرف بنزین در اصفهان به طور 
معمول نزدیک به میانگین کشوری است.گیتی منش اضافه کرد: در نیمه 
نخست امسال برای سوخت رســانی هرچه بهتر به مردم، اقدامات زیادی 
توسط شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی انجام شد، به عنوان مثال در 
ستاد فرماندهی در تهران بطور مرتب جلسه های مرتبط با آن برگزار و تلاش 
می شد تا پالایشگاه ها در تابستان با تمام ظرفیت خود کار کنند.وی با اشاره 
به افزایش استفاده مردم از کارت سوخت شخصی، ادامه داد: شیوه نامه 
هایی نیز برای نظارت بیشتر بر جایگاه های عرضه سوخت و جلوگیری از 
تخلف ها ابلاغ شد و همه بخش های مرتبط در کشــور برای اجرای آن ها 
بسیج شدند.مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اصفهان 

همچنین از افزایش ۵.۵ درصدی مصرف گازوییل )نفت گاز( در بخش غیر 
نیروگاهی در استان در نیمه نخست امسال خبر داد و گفت: مصرف کنندگان 
گازوییل در بخش غیر نیروگاهی مواردی مانند کشاورزی، حمل و نقل و طرح 
های عمرانی هستند.وی با بیان اینکه مصرف گازوییل در بخش نیروگاهی 
استان اصفهان در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته کاهش یافته است، 
افزود: اگر کل مصرف گازوییل ) نیروگاهی و غیر نیروگاهی( را در نظر بگیریم 
کاهش ۱۱.۲ درصدی نسبت به مدت مشــابه پارسال داشته است.گیتی 
منش، دلیل کاهش مصرف گازوییل در بخش نیروگاهی اصفهان را استفاده 
نیروگاه ها از گاز طبیعی دانست و خاطرنشــان کرد: در مجموع، میانگین 
مصرف روزانه گازوییل در اســتان اصفهان در نیمه نخســت امسال حدود 
هفت میلیون و ۶۰۰ هزار لیتر بود.وی تصریح کرد: اصفهان در میان استان 
ها از نظر میزان مصرف گازوییل در رتبه نخست و مصرف بنزین در رتبه دوم 
قرار دارد که یکی از مهم ترین دلایل آن، قرار داشتن اصفهان در مرکز کشور و 
ترددهای زیاد در آن است.به گزارش ایرنا، میانگین مصرف روزانه بنزین در 
سال گذشته در استان اصفهان، هفت میلیون و یکصد هزار لیتر بود که نسبت 
به سال ۱۴۰۰ معادل ۱۷.۶ درصد افزایش یافت.استان اصفهان از ۳۶۰ جایگاه 

عرضه سوخت بنزین و نفت گاز و ۱۶۴ جایگاه سی ان جی برخوردار است.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اصفهان خبرداد:

افزایش 12 درصدی مصرف بنزین در استان

در طرح عرضه خودروهای وارداتی جدید به ۳۰ هزار متقاضی این خودروها که در نوبت اول ثبت نام 
در اسفندماه سال گذشته، نام نویسی و اولویت دهی شده بودند، در وهله اول شش خودرو وارداتی 
از سوی شش شرکت واردکننده معرفی شده بود، حال در آخرین به روزرسانی، ۹ خودروی جدید 
دیگر نیز اضافه شده و بر این اساس ۱۵ خودروی وارداتی برای انتخاب مشتریان عرضه شده است.

۱۳ مهر ماه، ســامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی در اطلاعیــه ای اعلام کرد: امکان ثبت  
درخواست خودروی وارداتی مختص متقاضیانی که در مرحله اول ثبت نام خودروهای وارداتی 

در اسفند ماه سال گذشته مشارکت داشته و اولویت آن ها مشخص شده فراهم شده است.
براســاس این اطلاعیه، به دنبال طی مســیر و فرآیندهای قانونی اخذ مجوزهای لازم )استاندارد، 
محیط زیست و...( توسط شــرکت های واردکننده برای خودروهایی که تاکنون وارد کشور شده اند، 

مقرر شد سامانه فعال و بازگشایی شود.
در این راستا، چهارشنبه هفته گذشته )۱۸ مهر ماه(، بر اساس آنچه که وعده داده شده بود که پیش 
از آغاز ثبت نام، مشــخصات فنی و تصاویر خودروهای قابل عرضه جهت بررسی و انتخاب دقیق تر 
متقاضیان ارائه شود، این مشخصات و دفترچه راهنمای خودروهای قابل عرضه در سایت سامانه 
یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی بارگذاری و اطلاعات و مشخصات فنی شش مدل خودرو توسط 

شرکت شش شرکت واردکننده در این مرحله برای ثبت نام متقاضیان ارائه شد.

 ۹ خودرو جدید برای ۳۰ هزار متقاضی خودروهای وارداتی
 اضافه شد

مدیرعامل شرکت راه آهن گفت: رکورد شش ماهه تاریخ راه آهن 
در جابجایی مسافر ریلی با عبور از مرز ١۶ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر و 

رشد ١٠ درصدی نسبت به سال گذشته شکسته شد.
به گزارش ایســنا،  ســیدمیعاد صالحی -مدیرعامل شرکت 
راه آهن- در توییتر نوشــت: به لطف الهی و تلاش زحمتکشان 
عرصه ریلی و حمایت های وزیر محترم راه و دولت ســیزدهم، 
رکورد شش ماهه تاریخ راه آهن در جابجایی مسافر ریلی با عبور 
از مرز ١۶ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر و رشد ١٠ درصدی نسبت به سال 

گذشته شکسته شد.
»صنعت راه آهن  می تواند نقش اعتلای کشور را داشته باشد اما 
اکنون دچار عقب ماندگی جدی اســت« این اظهارات صالحی 
است که طی دو ســال گذشــته به عنوان مدیر عامل راه آهن 
فعالیت داشته اســت؛ به گفته او، بر اساس سال ها پژوهش 
در حــوزه حمل ونقل و بخش ریلی، اشــراف خوبــی در حوزه 
اقتصادرانی داشتیم و می دانستم یکی از گلوگاه های ما صنعت 
حمل ونقل ریلی است در حالی که ســال ها به این حوزه توجه 

نمی شد.
در عین حــال ماده ۵۷ ماده ششــم توســعه، ذیــل بند ۲۴ 
سیاست های کلی برنامه ششــم ابلاغی مقام معظم رهبری 
به اولویت بخش ریلی تاکیــد کرده اند. در بند ب آمده که حوزه 
حمل ونقل ریلی در بخش مســافری ۲۰ و در بخش باری ۳۰ 
درصد افزایش پیدا کنــد اما پیش از آن در بنــد الف ماده ۵۷ 
اشاره شده که یک درصد از سهم فروش نفت باید به حوزه ریلی 

اختصاص یابد.

مجری طرح گندم وزارت جهادکشاورزی اعلام کرد

پرداخت مطالبات گندمکاران تا پایان مهر ماه

مجری طرح گندم وزارت جهادکشــاورزی گفت: بخشی از مطالبات 
گندمکاران پرداخت و مابقی نیز تا پایان مهرماه پرداخت خواهد شد.

به گزارش ایسنا سهراب ســهرابی با بیان اینکه در سال زراعی گذشته 
میزان خرید تضمینــی گندم از  ۱۰ میلیون و ۳۴۴ هزار تن گذشــت، 
اظهار کرد: در حال حاضر نیز روزهای آخر خرید تضمینی گندم را طی 

می کنیم.
وی ادامه داد: در روز شــنبه )۱۵ مهر(   حدود ۵ هــزار میلیارد تومان 
از طلب کشــاورزان واریز و روزهای گذشــته نیز ۱۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان از مابقی مطالبات پرداخت شــد.مجری طــرح گندم وزارت 
جهادکشــاورزی که در یک برنامه تلویزیونی صحبت می کرد، افزود: 
تا پایان مهرماه نیز واریزی ها ادامه پیدا خواهد کرد.وی تصریح کرد: 
خرید تضمینی گندم نسبت به سال گذشته بیش از ۴۴ درصد و نسبت 

به دو سال قبل ۱۲۸ درصد رشد داشته است.
ســهرابی همچنین در پایان گفت: میــزان بذور تدارک دیده شــده 
بیش از ۴۴۰ هزار تن اســت. تا بــه امروز هم بیــش از ۱۵۰ هزار تن 
 توزیع شــده و عملیات بوجاری، فرآوری و ضدعفونی بذور همچنان 

ادامه دارد. 

صادرات ماهی منجمد کشور از ۸۱ میلیون 
دلار عبور کرد

در حالیکه ارزش بازار جهانی ماهی منجمد به بالغ بر ۲۷.۵ میلیارد دلار رسیده 
است ایران نیز با رقم زدن صادراتی به ارزش ۸۱ میلیون دلار در جایگاه پنجاه 
و دوم صادرات قرار دارد.تجارت جهانی ماهی منجمد همواره تجارت بزرگی 
اســت و ارزش فروش جهانی ماهی های منجمد صادر شده در سراسر دنیا 
در ســال ۲۰۲۲ به بیش از ۲۷ میلیارد دلار رسیده اســت.در واقع بر اساس 
جدیدترین آماری که ســایت آماری تحلیلی worldstopexports اخیرا 
منتشر کرده است، در سال ۲۰۱۸ ارزش کلی صادرات ماهی منجمد برای کلیه 
صادر کننده ها ۲۵ میلیارد دلار بوده و با رشد میانگین ۱۰ درصدی در سال ۲۰۲۲ 
از ۲۷.۵ میلیارد دلار نیز فراتر رفته است. این در حالی است که بالاترین رشد 
صادراتی در بین سال های ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۲ بوده که ارزش ماهی صادراتی جهانی 
حدود ۱۴ درصد افزایش یافته است.در این گزارش همچنین در لیست برترین 
صادرکننده های انواع ماهی منجمد نیز نام کشورهای »روسیه، چین، شیلی، 
ایالات متحده و نروژ« عنوان شده است. در واقع این ۵ تامین کننده برتر در 
بازارهای بین المللی، حدود ۴۴ درصد از کل ماهی منجمد صادراتی جهان را 
در سال ۲۰۲۲ عرضه کرده اند.در واقع بر اساس این داده های آماری در سال 
۲۰۲۲ روسیه با رقم زدن صادراتی به ارزش ۳.۹ میلیارد دلار و گرفتن سهمی 
بالغ بر ۱۴ درصد از کل بازار در جایگاه نخست صادراتی ماهی منجمد قرار دارد.

 رکورد شش ماهه جابجایی مسافر
 ریلی شکست

وزارت کار هم پشت خانه های 25 متری 
را خالی کرد!

رییس اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران در نشســت خبری 
اخیر خــود، از همراهی وزارت کار با طــرح خانه های ۲۵ متری 
خبر داده بود. با این حال وزارت کار و رفاه اجتماعی در بیانیه ای 
این ادعا را تکذیب کرده است. بر همین اساس به نظر می رسد 
دولتی ها در هماهنگی با یکدیگر، پشــت طرح چالش برانگیز 

خانه های ۲۵ متری را خالی کرده اند.
به گــزارش تجارت نیوز، چنــد روز قبل بود کــه رییس اتحادیه 
تعاونی های عمرانی تهران به عنوان طراح ساخت خانه های ۲۵ 
متری در نشســتی خبری به رفع ابهامات این طرح پرداخت. 
وی در قسمتی از این نشست عنوان کرده بود تکذیبیه هایی که 
تا کنون از سوی مسئولان برای برائت از طرح مسکن اقتصادی 

منتشر شده، ناشی از هجمه های خبری بوده است!
خشایار باقرپور ادامه داد که برخی از نهادها و مسئولان با اجرای 
این طرح موافق هســتند و حتی تمایل به دریافت این واحدها 

برای کارکنان خود دارند. 
وی حتی مدعی شده بود که وزیر کار هم با این طرح مخالفتی 
ندارد و بیان کرده است: »من تمام قد کنار شما هستم.«؛ ادعایی 
که از سوی وزیر کار در مدت زمان کوتاهی تکذیب شد!به تازگی 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی در این ارتبــاط اعلام کرده 
اســت: »مطالبه فرد مذکور که به عنوان همراه در دیدار یکی از 
نمایندگان محترم مجلس با صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی داشت، تسهیل و حمایت از تشکیل تعاونی های 
مسکن بود که با توجه به انطباق با ماموریت های وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و دولت مردمی ســیزدهم مورد تایید آقای 
وزیر قرار گرفت.«این بیانیه افزوده اســت: »بــا توجه به اینکه 
ساخت مسکن به ویژه ورود به جزئیاتی چون متراژ و نقشه آن در 
حوزه ماموریت های وزارت راه و شهرسازی قرار دارد، وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی هیچگاه اعلام و اعمال نظری در این زمینه 
نداشته و این ادعا قویا تکذیب می شود.«به نظر می رسد متولی 
طرح مسکن اقتصادی برای پیشبرد پروژه ای که هزار اما و اگر 
در مورد آن وجود دارد در حال چنگ زدن به هر ریسمانی است، 
حتی اگر آن ریسمان تایید شفاهی از وزارتخانه ای نامرتبط باشد.

پیش از این نیز اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران، مدعی 
تایید برخی وزارتخانه ها و مسئولان درباره ساخت خانه های ۲۵ 
متری شده بود که هر یک پس از دیگری از سوی وزارتخانه های 
مختلف تکذیب شــد.طرح مســکن اقتصــادی از ابتدای امر 
انتقادات بســیاری را برانگیخته است. از اصلی ترین مشکلاتی 
که در این زمینه وجود دارد بحث مالکیت این واحدهاســت. از 
آنجا که به صورت قانونی مجوزی به واحدهای زیر ۳۵ متر تعلق 
نمی گیرد، بنابراین سندی قطعی نیز برای واحدهای ۲۵ متری 
صادر نمی شود و بر اساس گفته خشایار باقرپور، رییس اتحادیه 
تعاونی های عمرانی شــهر تهران ســند این واحدها به صورت 
مشاع و قدرالســهمی تحویل داده خواهد شد. به عبارت دیگر، 
اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران برای ساخت خانه های ۲۵ 
متری درخواست مجوز هتل آپارتمان داده که نتیجه آن نبود سند 

تفکیکی و اساس آن توافق خریداران است!
 

مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری 
اصفهان:

سرمایه سرمایه گذار باید در چارچوب 
قوانین لحاظ شود

مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری اصفهان گفت: 
سرمایه ســرمایه گذار باید در چارچوب قوانین و مقررات دیده 
شود تا بتوانیم برای موضوعات شهری سرمایه گذار جذب کنیم 

و شاهد رونق برای ارائه خدمات به شهروندان باشیم.
نــادر آخوندی یــزدی در نشســت کارگــروه ســرمایه گذاری 
شهرداری های کشور اظهار کرد: هم اکنون در شهرها چاره ای به 
جز ورود به حوزه سرمایه گذاری نداریم.وی افزود: در حال حاضر 
شاهد مشکلات ساخت وساز و عوارض و در رکودی هستیم که 

ادامه دار است و باید برای این موضوع فکر اساسی شود.
مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری اصفهان با بیان 
اینکه در سرمایه گذاری قوانین، مقررات و مدیران موثر هستند، 
خاطرنشــان کرد: در حال حاضر اگر مناسب ترین قیمت برای 
سرمایه گذاری انتخاب شود، مدیران دچار دردسر می شوند.وی 
با بیان اینکه ســرمایه گذار به قوانین ما توجهی نمی کند، اضافه 
کرد: نمی توانیم با قوانین و مقررات اقدام به جذب سرمایه گذار 
کنیم، در عین حال باید دقت کنیم تا مدیران دچار دردسر نشوند.

آخوندی با اشــاره به اینکه برای آینده مدیران و سرمایه در شهر 
نگران هستم، گفت: سرمایه سرمایه گذار باید در قوانین و مقررات 
دیده شود تا بتوانیم در مباحث شهری سرمایه گذار جذب کنیم و 

شاهد رونق برای ارائه خدمات به شهروندان باشیم.

اخبار
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حرکت طلایی ایران و روسیه درحوزه انرژی
در سفر وزیر نفت به روسیه درباره موضوعات مختلفی صحبت شد 
که مهم ترین آن برداشتن گام های عملی دو کشور برای ایجاد قطب 
گازی در خلیج فارس بود.به گزارش ایسنا، وزیر نفت با عنوان رئیس 
طرف ایرانی کمیســیون عالی همکاری های مشــترک جمهوری 
اسلامی ایران و فدراسیون روسیه به دعوت رسمی الکساندر نواک، 
معاون نخست وزیر روسیه و رئیس طرف روس این کمیسیون و 
با هدف توسعه مناسبات دوجانبه و شرکت در مجمع بین المللی 
هفته انرژی روسیه روز چهارشــنبه وارد مسکو شد.جواد اوجی در 
بدو ورود به روسیه  هدف اصلی از این سفر را پیگیری تفاهم نامه ها، 
قراردادها و پروژه ها با شــرکت های روس و اســتفاده از ظرفیت 
هفته انرژی روسیه برای پیشــبرد برنامه های سرمایه گذاری در 
صنعت نفت و گاز ایران اعلام کرد و گفت: ایران و روسیه می توانند با 
بهره گیری از ظرفیت های مشترک، تحریم ها علیه دو کشور را بدون 
اثر کنند و در بازار انرژی جهان بســیار تأثیرگذار باشند.به گفته وی 
در دو سال گذشته طرح های ســرمایه گذاری برای افزایش تولید 
نفت و گاز انجام شد و ظرفیت پالایشــی به ارزش ۱۲ میلیارد دلار 
به بهره برداری رسید، دولت سیزدهم و وزارت نفت با برخورداری از 
نقشه راه برای افزایش تولید نفت و گاز برنامه ریزی دقیقی انجام 
داده اند و با بهره گیری از ظرفیت سرمایه گذاری داخلی و خارجی، 
خبرهای خوبی برای ملت ایران و مصرف کنندگان انرژی در جهان 
خواهیم داشت.اما موضوع مهمی که در حوزه انرژی به آن پرداخته 
شد، برداشتن گام های عملی برای ایجاد قطب گازی ایران - روسیه 
در خلیج فارس بود. اوجی در دیدار الکسی میلر، مدیرعامل شرکت 
گازپروم، چشم انداز تقویت تبادلات انرژی ایران و روسیه و ایجاد 
کریدور گازی دو طرف از طریق کشــورهای همسایه را در چارچوب 
همکاری های منطقه ای مثبت توصیف کرد و با اشــاره به دیدگاه 
مثبت رؤسای جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه در زمینه 
ایجاد قطب گازی در جنوب ایران، برداشــتن گام های عملی برای 
ایجاد قطب گازی ایران و روسیه در سواحل شمالی خلیج فارس را 
خواستار شد.مدیرعامل شرکت گازپروم نیز در این دیدار با اشاره به 
روند رو به رشد مناسبات تهران - مسکو، از آمادگی این شرکت برای 

همکاری های تازه با ایران خبر داد.



در راستای تنظیم بازار گوشت قرمز، سازمان امور عشایر اعلام آمادگی 
کرد تا یک  میلیون و ۴۰۰هــزار رأس دام به صــورت تولید قراردادی 
داشــته باشــد. به گزارش خبرنگار مهر، گوشــت دام ایرانی یکی از 
لذیذترین گوشــت های قرمز بوده که در بین کشورهای خلیج فارس 
بازار تقاضا بســیاری دارد. قاچاق دام به این کشــورها یکی از دلایلی 
است که قیمت را در بازار داخل دچار نوسان کرده است.در حال حاضر 
نرخ گوشت گوسفند و گوساله از ۳۱۶ تا حدود ۶۰۰ هزار تومان در نوسان 
بوده از این رو برای کاهش قیمت دولت مبادرت به واردات کرد. این در 
حالی است که دامداران با بیان اینکه با افزایش چند برابری نهاده های 
دامی پــرورش دام توجیه اقتصادی ندارد بخشــی از آنها به ســوی 

کشاورزی حرکت کرده اند.
»طرح شبکه های فرعی آبیاری و زه کشی غرب و شمال غرب کشور« 
در حال انجام اســت. این طــرح کمک زیادی به بخش کشــاورزی 
می کند. کشــاورزی رونق می گیرد در حالی که بخش دامپروری به 
ویژه در بین عشــایر در حال کم رنگ شدن اســت. به گفته مسئولان 
محلی برخی اســتان ها تولید دام توجیه اقتصادی نداشته از این رو 
برخی دامداران تغییر شغل داده و به سمت کشت و کار حرکت کرده یا 

از حجم فعالیت خود کاسته اند.

تولید و نیاز بازار
در حال حاضر که عنوان می شود سرانه مصرف انواع گوشت قرمز در 
کشــور کاهش پیدا کرده و به حدود ۶ تا ۷ کیلو گرم به ازای هر نفر در 

سال رسیده است.
 مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشــور درباره وضعیت تولید و 
میزان نیاز بازار گوشت گفت: در چند سال گذشته )۲ تا ۳ سال قبل( 
حدود یک میلیون تن مصرف گوشت قرمز کشور اعم از گوسفندی و 
گوساله بود؛ ســال هایی که هر فرد ۱۲ کیلو گرم مصرف سرانه داشته 
است. از این عدد ۸۰۰ تا ۹۰۰ هزار تن در داخل تولید و تأمین می شد و 
۱۳۰ تا ۱۴۰ هزار تن هم گوشت صنعتی برای مصارف محصولات غذایی 

مانند سوسیس، کالباس و… وارد می شد.
دولت تلاش دارد در شرایط فعلی با تولید داخل و واردات کمبود بازار، 

قیمت گوشت قرمز را ثابت نگه دارد. بخشــی از تولید گوشت قرمز با 
عشایر است. سیاوش احمدی میرقائد، رئیس سازمان امور عشایر 
ایران گفت: در راستای حمایت دولت از عشایر و حفظ دام مولد، طرح 
تولید قراردادی گوشت دام عشایر در حال انجام است و تا کنون عشایر 
برای تولید قراردادی یک میلیون و ۴۰۰ هزار رأس دام اعلام آمادگی 
کرده اند که این نشان می دهد این ظرفیت در جامعه عشایری وجود 

دارد.به گزارش سازمان امور عشایر ایران، احمدی میرقائد اظهار کرد: 
در طرح تولید قراردادی گوشــت دام عشایر، نهاده دامی جو با قیمت 
۱۰ هزار و ۳۰۰ تومان از طریق شرکت پشتیبانی امور دام به عشایر داده 
می شــود و به دلیل قرارگیری دام در چرخه پروار گوشــت بیشتری 

تولید خواهد شد.
وی با تأکید بر اینکه در اجرای این طرح باید دام عشــایر بیمه شود، 
افزود: اجرای این طرح، یک کار بزرگ اســت و اگر با موفقیت انجام 
شــود مقدمه ای برای اجرای طرح های بزرگ تر در مناطق عشایری 
کشور است.سرپرست سازمان امور عشایر ایران بیان کرد: درآمدزایی 
برای شرکت های تعاونی عشــایری یعنی درآمدزایی برای عشایر و 
همه باید در این زمینه تلاش کنند.احمدی میرقائد با اشاره به اینکه تا 
کنون حدود ۶۰ درصد از این طرح انجام شده است، یادآور شد: بهترین 
زمان برای پروار دام در آبان اســت که کوچ پاییزه عشایر تمام شده و 

عشایر در مناطق قشلاقی خود مستقر شده اند.

 سازمان امور عشایر برای تنظیم بازار گوشت قرمز اعلام آمادگی کرد

بازار ارز هفته گذشته روند پر تلاطمی را سپری کرد به طوری که پس از عملیات طوفان الاقصی و با موج 
سواری دلالان، قیمت آن به محدود ۵۳ هزار تومان رسید اما با فروکش کردن اثرات روانی و ورود بانک 
مرکزی، نرخ دلار به عنوان شــاخص این بازار با کاهش همراه شــد.به گزارش ایرنــا، قیمت دلار در بازار 
غیررسمی ارز در آخرین روز معاملاتی هفته دوم مهرماه )۱۳ مهر ماه( در محدوده ۴۹ هزار و ۵۰۰ تومان 
بود و فعالان بازار ارز تا پایان سال برای ارز چشم انداز صعودی پیش بینی نمی کردند. بازار ارز در چند ماه 
گذشته آرام و با ثبات بود و نرخ دلار به عنوان شــاخص این بازار در کانال ۴۸ و ۴۹ هزار تومان در نوسان 
بود.پس از اجرای عملیات طوفان الاقصی )روز شنبه ۱۵ مهر ماه( توسط حماس و افزایش تنش ها در 
سرزمین های اشغالی، نرخ ارز با افزایش قیمت مواجه شد. دلالان به بهانه شعله ور شدن آتش جنگ 
در فلسطین اشغالی و با نرخ سازی های غیرواقعی در سایت ها و کانال های تلگرامی بر افزایش قیمت 
دلار در بازار غیررسمی دمیدند و قیمت دلار در هفته گذشته از کانال ۴۹ هزار تومان و در کمتر از ۲ روز به 
کانال ۵۳ هزار تومان صعود کرد. این در حالی است که قیمت دلار از ۱۷ تیرماه پایان هفته دوم مهر 
ماه در کانال ۴۸ و ۴۹ هزار تومان نوسان داشت و بازار خالی از خریدار بود.کارشناسان پیش از این 

برای بازار ارز تا پایان سال روند افزایشی پیش بینی نمی کردند و افزایش اخیر نرخ دلار را ناشی از فضای 
روانی و ایجاد هیجانات از سوی دلالان عنوان کردند و معتقدند بودند که افزایش قیمت ارز دوام نخواهند 
داشت و بلافاصله کاهشی خواهد شد.کارشناسان همچنین تاکید کردند که به دلیل ریسک بالای بازار ارز 
در شرایط فعلی و کنترل کامل بانک مرکزی، بازار ارز محل مناسبی برای سرمایه گذاری نیست. با این حال 
عده ای سعی کردند به افزایش انتظارات تورمی دامن بزنند و حتی از تداوم روند صعودی نرخ ارز هم سخن 
گفتند.با گذشت چند روز از این هیجانات، مشخص شــد که پیش بینی کارشناسان درست بود و قیمت 
دلار در معاملات روزهای پایانی هفته گذشته مجددا با روند کاهشی به کانال ۵۱ هزار تومان عقب نشینی 
کرد. مهمترین علت کاهش نرخ را می توان کاهش هیجانات در بازار و البته ورود بازارساز برای جلوگیری 

از تشدید نوسان قیمتی عنوان کرد. همچنین متغیرهای بنیادی هم افزایش نرخ ارز را توجیه نمی کنند.

افت قیمتی که از قبل پیش بینی شد
در میانه هیجانات اخیر بازار ارز بود که »سید کمال سیدعلی« معاون ارزی اسبق بانک مرکزی و کارشناس 
مسائل ارزی به خبرنگار ایرنا گفت: همواره عوامل سیاســی عاملی تاثیرگذار بر نرخ ارز بوده و در شرایط 
موجود نیز دلیل اصلی نوسانات نرخ ارز و رشد قیمت ها تا ۵۳ هزار تومان نیز به دلیل تنش و فضایی است 

که در منطقه به وجود آمده و تاثیر منفی بر نرخ ارز گذاشته است.

بانک مرکزی اجازه نوسان به بازار ارز نداد

بازار ارز در مسیر آرامش

 شورای رقابت برای قیمت گذاری مکانیزم 
درستی است

باید به سمت بازار آزاد خودرو حرکت کنیم
وزیر صمت با بیان اینکه نظر شخصی من این است که باید به سمت 
بازار آزاد خودرو حرکت کنیم، گفت: شــورای رقابت مکانیزم درستی 
اســت ولی باید به ســمتی حرکت کنیم کــه نیاز بــه قیمت گذاری 
دستوری نداشته باشیم.به گزارش خبرنگار مهر، عباس علی آبادی 

در مصاحبه با رادیو تهران در مورد اینکه گفته بودید باید قیمت گذاری 
خودرو بر عهده وزارت صمت باشد، اظهار کرد: این خبر جعلی است؛ 
من معتقد هستم قیمت گذاری باید توسط بازار انجام شود و معتقد 
به قیمت گذاری دستوری نیســتم.وی در پاســخ به این سوال که 
بنابراین شــما در رابطه با قیمت خودرو نه به قیمت گذاری دستوری 
و نه به قیمت گذاری توسط شورای رقابت معتقد نیستید، افزود: در 
این باره باید از قانون تبعیت کنیم، اما نظر شخصی من این است که 
باید به سمت بازار آزاد حرکت کنیم و باید انحصارها را از بین ببریم به 
نحوی که قیمت در رقابت بازار تعیین شود.علی آبادی در مورد راهکار 
آزادسازی قیمت، تصریح کرد: گاهی ما در اقتصاد مجبور می شویم 
که قیمت گذاری کنیم آن هم زمانی که انحصار وجود دارد یا ناترازی 
شدید که قابل جبران نیست در آن صورت بورس کالا و یا مکانیزم های 
دیگر می توانند به ایجاد شــرایط عادلانه در بازار کمک کنند. ولی من 
معتقدم که رویکردها باید به ســمتی باشــد که این شرایط را عادی 
کنیم؛ یعنی اقتصاد را به ســمت اقتصادی عــادی حرکت دهیم و 
انحصار را از بین ببریم در این صورت می توانیم قیمت گذاری نداشته 
باشیم. ما در وزارت صمت تلاش می کنیم به این سمت حرکت کنیم.

وی افزود: اتفاقاً شــورای رقابت مکانیزم درستی است، ولی باید به 
سمتی حرکت کنیم که اساساً نیاز به قیمت گذاری دستوری نداشته 
باشیم.وزیر صمت در مورد تولید خودرو، اظهارکرد: بازار تولید خودرو 
بزرگ نیســت؛ بازاری در حدود ۲ میلیون خودرو در ســال است. در 
حال حاضر ۳۶ شرکت مونتاژی و واردکننده برای ایجاد شرکت های 
خودروسازی داوطلب شده اند. قطعاً فعالیت ۳۶ خودروساز در این 
مقیاس بازار زیاد اســت بنابراین دلایلی موجــب ایجاد انگیزه برای 
تأسیس شرکت خودروسازی در کشور شده است.علی آبادی گفت: 
تلاش می کنیم با تجمیع ظرفیت های فنی، مهندســی و سرمایه ای 
بین شرکت های موجود پتانســیلی به وجود آوریم که قابل رقابت با 
دنیا شود تا خودروهایی با مقیاس جهانی و رقابت پذیر با دنیا تولید 
کنیم.وی به خودروهای برقی اشــاره کرد و افزود: خودروهای برقی 
خودروهای آینده هستند، البته در بسیاری از کشورها مثل نروژ بیش 
از ۸۰ درصد خودروها برقی هستند. باید به این سمت حرکت کنیم. 
برقی سازی خودروها از تاکسی شروع شد و امیدواریم بتوانیم تا پایان 
سال جاری تاکسی های شــهر تهران و برخی شهرهای دیگر را برقی 
 کنیم. تاکنون ۱۰۰ دستگاه شارژ برقی خودرو در برخی از شهرها نصب

 شــده اســت.وزیر صمت تاکید کرد: مــردم نباید از دسترســی به 
خودروهای خارجی محروم شــوند؛ معتقدم در بــازار باید همه نوع 
خودرو وجود داشته باشد البته دولت حامی تولید داخل است اما این 
به معنای این نیست که خودروهای خارجی در خیابان نخواهند بود.

وی افزود: هم اکنون واردات خودروهای خارجی آغاز شــده و نهایی 
سازی آئین نامه واردات خودروهای دست دوم به مراحل آخر رسیده 
و در دستور کار خواهد گرفت. مردم خود را برای تحول در حوزه حمل و 

نقل آماده کنند. ما دنبال تحول جدی در این بخش هستیم.

توزیع برنج و شکر تنظیم بازار در قزوین
سرپرست مدیریت توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی استان 
قزوین از توزیع ۴۰۰ تن برنج و ۳۱۴ تن شکر با نرخ تنظیم بازار در این 
استان خبر داد.جمشید زمانی ضمن بیان این مطلب اظهارکرد: برنج با 
قیمت هر کیلوگرم ۳۵۰ هزار ریال و شکر نیز در نوع خانوار به صورت فله 
به قیمت هر کیلوگرم ۲۸۰ هزار ریال و بسته بندی آن نیز ۳۴۰ هزار ریال 
برای مصرف کننده در بازار نرخ گذاری شده است.وی اضافه کرد: توزیع 
این میزان برنج و شکر تنظیم بازار به منظور رفاه حال شهروندان، ایجاد 
تعادل در قیمت ها و همچنین برقراری توازن در عرضه و تقاضا از ابتدای 
مهر ماه سال جاری آغاز شده و همچنان ادامه دارد.زمانی با بیان اینکه 
نظارت بر توزیع شکر و برنج تنظیم بازار در استان قزوین با اهتمام جدی 
از سوی بازرسان سازمان پیگیری می شود، تاکید کرد: عاملان توزیع 
وظیفه دارند شــکر و برنج یارانه ای را به مصرف کننده نهایی خانوارها 

توزیع کرده و از فروش خارج از شبکه آن جدا خودداری کنند

اخبار

بررسی قیمت میلگرد در بازار شنبه، ۲۲ مهر ۱۴۰۲، نشان می دهد پس از 
یک سیر صعودی ناشی از اثرات اخبار سیاسی جگ اسرائیل و حماس، 
با توقف روند صعودی نرخ ارز، بازار آهن نیز دوباره آرام شده است؛ البته 
این وضعیت دلایل دیگری هم دارد.به گزارش تجارت نیوز، بررسی قیمت 
میلگرد در روزهای پایانی هفته ای که گذشت نشان می دهد، قیمت هر 
کیلو میلگرد آجدار ۱۰ که پرمصرف تر از سایر اندازه هاست، درب کارخانه های 
مختلف بین ۲۱ هزار و ۸۰۰ تا ۲۴ هزار و ۵۰۰ تومان معامله می شود.قیمت  
هر کیلو میلگرد در اولین روز هفته در سایزهای ۵.۵ تا ۳۲ نیز بین ۲۱ هزار 
و ۲۰۰ تا ۲۵ هزار و ۷۰۰ تومان بوده است.بیشــتر قیمت ها در آخرین روز 
بازار، یعنی پنج شنبه نسبت به روز قبل از آن ثابت یا نزولی بوده و کاهش 
یک روزه قیمت ها نیز بین ۰.۴ تا ۳.۲ درصد گزارش شده است.اما با توجه 
به افزایش قیمت اخیر، عمده قیمت های میلگرد نسبت به هفته گذشته 
افزایش یافته اســت. در اصل هفته گذشــته در پی رفتارهای هیجانی 
بازارهای مالی و کالاهای سرمایه ای به دلیل اخبار سیاسی مرتبط با تنش 
بین حماس و اســرائیل، قیمت ها در بازار آهن نیز افزایش یافت. بر این 
اساس در پی تنش بین اسرائیل و حماس، درگیری هایی که با عملیاتی با 
عنوان »طوفان الاقصی« شروع شد، بازار ارز در فاصله زمانی کوتاهی رشد 
بیش از ۲۰۰۰ تومانی را تجربه کرد و بازار ســرمایه نیز قرمزپوش شد.این 
وضعیت بر بازارهای مختلف مالی نیز اثر داشت و منجر به افزایش قیمت 

کالاهای سرمایه ای از جمله آهن آلات شد.

اما به نظر می رسد با توقف افزایش نرخ ارز، روند صعودی در سایر بازارهای 
مالی و کالاهای سرمایه ای نیز متوقف شده است. هرچند با وجود توقف 
روند صعودی در بازار ارز، نرخ دلار در بازار آزاد هنوز به قبل از شروع جنگ، 
یعنی به زیر ۵۰ هزار تومان برنگشته است.به طور کلی قیمت آهن آلات به 
عوامل مختلفی بستگی دارد؛ از جمله این فاکتورها می توان به نوسانات 
قیمت دلار، میزان عرضه و تقاضا، نیاز صنایع وابسته، وضعیت بورس کالا، 
میزان صادرات و واردات، هزینه های حمل و نقل و غیره اشاره کرد.در ماه های 
اخیر هم در بیشتر موارد شــاهد رکود و ثبات طولانی در بازار آهن به دلیل 
رکود در بازار مسکن، کاهش قیمت های جهانی و همچنین اخبار سیاسی 
مثبت و به تبع آن کنترل نسبی نرخ ارز بودیم. بر این اساس ماه ها بود که 

بازار آهن داخلی به دلیل رکود در بازار مسکن و نبود نقدینگی، گرفتار رکود بود 
و تقاضای مؤثری در آن مشاهده نمی شد.آنطور که رضا شهرستانی، عضو 
هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد، در گفت وگو با تجارت نیوز توضیح 
داده، در اصل اخبار مرتبط با توافق هســته ای در ماه های اخیر باعث شد 
مردم  منتظر کاهش نرخ ارز باشند و برای خرید دست نگه دارند. از طرف 
دیگر سیاست های انقباضی بانک ها منجر به کاهش پرداخت وام ها شده و 
در نتیجه نقدینگی از دست مردم خارج شده است.همچنین طبق گفته های 
او کاهش قیمت جهانی نیز در پی دامپینگ روس ها در بازار و رقابت منفی 
بین خودشان برای صادرات و نابسامانی در بازار چین بوده است. در اصل 
چین به دلیل مشکلاتی که در حوزه مسکن داشته، سیاست های انقباضی 
در پیش گرفته که منجر به رکود شده است. در آمریکا و اروپا نیز افزایش 
نرخ بهره برای کنترل تورم منجر به کاهش ســاخت و ساز و توسعه شده 
اســت. در مجموع همه این شــرایط منجر به رکود در بازار جهانی فلزات 
در ماه های گذشــته شــد.علاوه بر این، طبق گفته هــای رئیس اتحادیه 
فروشندگان آهن، بازارهای صادراتی هم امسال بازار خوبی نبوده و به جای 
ایران، ترکیه با برنامه ریزی توانسته موفقیت های بیشتری در منطقه کسب 
کند. با توجه به این شــرایط و طبق گفته های فعالان بازار به تظر می رسد 
شرط رونق بازار در بازار آهن، برنامه ریزی برای صادرات یا رونق ساخت و 
ساز مسکن خواهد بود. هرچند معادلات بین المللی در حال حاضر باعث 

بهم ریختگی بازارهای داخلی در کشور شده است.
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توقف پس لرزه های جنگ در بازار آهن

در حال حاضر نرخ گوشت گوسفند و گوساله از ۳۱۶ تا حدود ۶۰۰ 
هزار تومان در نوسان بوده از این رو برای کاهش قیمت دولت 
مبادرت به واردات کرد. این در حالی است که دامداران با بیان 
اینکه با افزایش چند برابری نهاده های دامی پرورش دام توجیه 

اقتصادی ندارد بخشی از آنها به سوی کشاورزی حرکت کرده اند



کارشــناس بیماری های قابل انتقال بین انســان و حیوان معاونت 
بهداشت دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان گفت: با توجه به اینکه ۷۰ 
درصد موارد حیوان گزیدگی استان اصفهان در نتیجه گزش سگ بوده 
است، ساماندهی و جمع آوری ســگ های بدون صاحب می تواند از 

اولویت های پیشگیری از موارد حیوان گزیدگی باشد.
عباسعلی قاسمی در گفت وگو با خبرنگار ایمنا، درباره هزینه خدمات 
پیشــگیری از هاری در مراکز درمانی اظهار کرد: با توجه به اینکه طبق 
برآورد ســازمان جهانی بهداشــت به طور میانگیــن هزینه خدمات 
پیشــگیری از هاری پس از هر مورد گزش انســان توســط حیوان، 
۵۰ دلار برآورد شــده و طبق برآورد مرکز مدیریت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشــت در کشور ایران به ازای پیشــگیری و درمان هر مورد 
حیوان گزیدگی بابت یک دوره کامل واکسیناســیون، ســرم، سایر 
خدمات و هزینه های پرســنلی بیش از پنج میلیــون تومان هزینه 
می شود و این در حالی اســت که همه این خدمات به صورت رایگان 
ارائه می شود، هرسال هزینه بسیار زیادی به سیستم سلامت تحمیل 

می شود.
وی در پاسخ به این ســوال که چند درصد از موارد حیوان گزیدگی در 
مناطق شــهری و چند درصد در مناطق روستایی رخ می دهد، افزود: 
۷۴ درصد گزش ها در مناطق شهری و ۱۶ درصد دیگر در حاشیه شهرها 

و مناطق روستایی و عشایری اتفاق می افتد.
کارشــناس بیماری های قابل انتقال بین انســان و حیوان معاونت 
بهداشــت دانشــگاه علوم پزشــکی اصفهان تصریح کرد: با توجه به 
اینکه ۷۰ درصد موارد حیوان گزیدگی استان اصفهان در نتیجه گزش 
سگ بوده است، موضوع ســاماندهی و جمع آوری سگ های بدون 
صاحب می تواند از اولویت های پیشــگیری از موارد حیوان گزیدگی 

مطرح شود.
وی ادامه داد: موارد هاری حیوانی به خصوص در ســگ ها و گربه ها 
در استان اصفهان در ســال های اخیر روند افزایشی را نشان می دهد 
که خود می تواند تهدیدی بر بروز بیماری هاری انسانی در سال های 

آینده باشد.
قاسمی گفت: با توجه به اینکه حدود ۲۰ درصد موارد حیوان گزیدگی 
سال گذشــته در دانش آموزان اتفاق افتاده لازم اســت، والدین در 
خصوص آگاهی دادن بــه فرزندان در زمینه بــازی نکردن و نزدیک 

نشدن به حیوانات از جمله سگ های بدون صاحب اقدام کنند.
وی با اشــاره به بیماری های قابل انتقال توســط سگ ها اضافه کرد: 

مهم ترین بیماری قابل انتقال هاری بــوده که در صورت بروز بیماری 
صددرصد کشــنده اســت، اما بیماری های انگلی از جمله کیســت 
هیداتید، کالاآزار و بیماری های قارچی نیز می تواند از طریق ســگ به 

انسان منتقل شود.
کارشــناس بیماری های قابل انتقال بین انســان و حیوان معاونت 
بهداشت دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با اشاره به توصیه به افرادی 
که در خانه حیوان نگهداری می کنند، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه 
حیوانات می توانند ناقل بیماری های مختلفی به انســان باشند، لازم 
است افراد نســبت به واکسیناســیون و مراقبت های درمانی حیوان 
خود طبق توصیه دامپزشک اقدام کنند، همچنین در صورت گزش یا 
لیسیده شدن و تماس با مخاط یا خراش های پوستی توسط حیوان 
خانگی به رغم وجود سابقه واکسیناسیون در حیوان، به مراکز هاری 

جهت دریافت خدمات پیشگیری از هاری مراجعه کنند.

عامل بیشتر حیوان گزیدگی ها در اصفهان چیست؟

دردسرِ سگ های بی صاحب

اجرای طرح شهید عجمیان، شاداب ســازی ۴۰۰۰ کلاس درس و تجهیز و تعمیر ۵۵۰ مدرسه استان 
اصفهان را به ارمغان آورده است.دبیر قرارگاه جهادی عدالت تربیتی و نصیب آموزشی برابر استان گفت: 
اجرای این طرح یکی از فعالیت های بی سابقه در آموزش و پرورش است که در زمینه محرومیت زدایی 
از مدارس محروم مناطق استان اصفهان در دولت سیزدهم محقق شده است.مصطفی درستکار، 
همچنین ثبت اطلاعات دانش آموزان نیازمند در یک سامانه واحد تحت عنوان طرح شهید پورجعفری 
را در ادامه برنامه های محرومیت زدایی از دانش آموزان محروم دانست.مشــاور بانوان مدیرکل 
آموزش و پــرورش و کارگروه کوثر قــرارگاه عدالت تربیتی و نصیب آموزشــی برابر آموزش و 

پرورش اصفهان هم در نشست هم اندیشی با فعالان وخیران فرهنگی منطقه حصه از برگزاری رویداد 
آموزشی و فرهنگی رویش سبز برای دانش آموزان دختران مدارس حصه خبر داد.مرجان پناهی گفت: 
مسائل و مشکلات دانش آموزان دختر منطقه حصه به خاطر پیچیدگی های خاص مشکلات که ناشی 
از محرومیت های مخصوص مناطق حاشیه ای است در دستور کار این کارگروه قرار گرفته است.وی 
افزود: دراین زمینه رویداد آموزشی و فرهنگی رویش سبز برای دانش آموزان دختران مدارس حصه در 

راستای کارگروه کوثر حل مشکلات و مسائل دانش آموز این منطقه برگزار شد.
مرجان پناهی گفت: تاکنون تعــداد زیادی از معلمان جهادی نیز در مناطق اســتان برای تدریس به 
دانش آموزان محروم اعلام آمادگی کرده اند.حسین دهقانی، مدیر آموزش و پرورش ناحیه ۶ اصفهان 
هم در این نشست از افتتاح مدرسه متوســطه اول حاج قاسمی ۲ و کاهش درصد زیادی از مشکلات 

آموزشی در منطقه حصه خبر داد . 

رهاورد اجرای طرح شهید عجمیان؛

 شاداب سازی ۴۰۰۰ کلاس درس و تجهیز و تعمیر ۵۵۰ مدرسه استان

رئیس اداره تصادفات پلیس راهور تهران بزرگ با اعلام ســه 
بزرگراه مرگبار برای موتورســواران در تهران گفــت که نیمی از 
تصادفات مرگبار رخ داده در تهران مربوط به موتورسواران است.

به گزارش ایسنا، سرهنگ رابعه جوانبخت درباره علت تصادفات 
رخ داده برای موتورسیکلت ســواران گفت:  بررسی آمار مرگ 
موتورسیکلت سواران در نیمه اول سال جاری در معابر پایتخت 
نشــان می دهد که ۵۰ درصــد از تصادفات فوتی شــهر تهران 
متاسفانه به موتورسیکلت سواران اختصاص دارد که عدد بالایی 
است. اگر بخواهیم به صورت دقیق تر این تصادفات را بررسی 
کنیم، می بینیم که ۴۴ درصــد از این تصادفات به عدم توانایی 
در کنترل وسیله نقلیه مربوط اســت و این یعنی موتورسوار با 
وسیله ای که ســرعت بالایی دارد و بســیار ناپایدار است تردد 
می کند و چون نمی تواند موتورســیکلت خود را کنترل کند و به 
موقع ترمز بگیرد موجب حادثه می شــود، این اتفاق به راحتی 
قابل پیشــگیری اســت و راهکار آن رانندگی با سرعت مجاز و 

مطمئنه است.
رئیس اداره تصادفــات پلیس راهور تهران بــزرگ ادامه داد: 
همچنین وقتی بیشــتر دلیــل تصادفات را بررســی کنیمف 
متوجه می شویم که موتورســواران با خودرو یا وسیله دیگری 
برخورد نداشته اند؛ اما چون ســرعت زیادی داشته و نتوانسته 

موتورسیکلت خود را کنترل کند واژگون شده است.
جوانبخت افزود: علت بعدی کــه ۲۱ درصد از علت تصادفات را 
به خود اختصاص داده است عدم توجه به جلو از سوی راکبین 

موتورسیکلت است.

انجام ۲۳ هزار ماموریت از سوی اورژانس 
تهران در یک هفته

رئیس مرکز اورژانس استان تهران از انجام نزدیک به ۲۳ هزار ماموریت از 
سوی عوامل اورژانس تهران در یک هفته گذشته خبرداد.محمداسماعیل 
توکلی در گفت وگو با ایسنا، درباره عملکرد مرکز اورژانس تهران در هفته 
گذشــته، گفت:  از ۱۴ تا ۲۱ مهرماه امســال در مجمــوع ۲۲ هزار و ۹۳۱ 
مأموریت در مرکز ارتباطات ۱۱۵ اورژانس استان تهرانثبت شد که در پی 
این مأموریت ها ۵۰۰۳ نفر به مراکز درمانی انتقال یافتند و ۱۷ هزار و ۹۲۸ 
نفر نیز در محل از خدمات و مشــاوره های اورژانس بهره مند شدند.وی 
درباره تعداد کل تماس ها با مرکز فوریت های امدادی ۱۱۵ اورژانس تهران 
نیز گفت: در طول این هفته در مجموع ۵۰ هــزار و ۸۵۷ تماس با مرکز 
اورژانس تهران برقرار شده که در مقایسه با هفته قبل سه درصد افزایش 
را نشان می دهد.توکلی  با انتقاد از مزاحمت های تلفنی ایجاد شده برای 
اورژانس گفت: متأســفانه در این هفته نیز ۱۵۱۸ تماس های مزاحمت 
آمیز با مرکز ۱۱۵ اورژانس تهران برقرار شد که البته نسبت به هفته قبل ۳۰ 

درصد کاهش داشته است.
به گفته رئیس مرکز اورژانس تهران از مجموع مأموریت های ثبت شده ذز 
هفته گذشته، ۳۷۲۴ مورد حوادث ترافیکی و ۱۹ هزار و ۲۰۷ مورد حوادث 

غیرترافیکی بوده است.

انهدام بزرگترین شبکه اجاره کارت های بانکی 
برای قمار و کلاهبرداری

رئیس پلیس فتای تهرات بزرگ از انهدام یک شــبکه ۲۰۰ نفره اجاره 
کارت های بانکی برای انجام کلاهبرداری های اینترنتی و ســایت های 
شــرط بندی خبرداد.ســرهنگ داود معظمی گودرزی در گفت وگو با 
ایسنا، در تشریح جزئیات این خبر گفت: ماموران پلیس فتای تهران 
بزرگ در جریان انجام رصــد و پایش روزانه فضــای مجازی متوجه 
شدند که افرادی در قالب تیم های چند نفره اقدام به اجاره کارت های 
بانکی شهروندان در پوشش کاریابی و استخدام شرکت های اینترنتی 
کرده اند. در واقع این افراد با عناوینی چون درآمد بــالا و ... این افراد 
را جذب کرده و کارت بانکی آنها را اجاره کــرده بودند.وی با بیان اینکه 
رســیدگی به موضوع در دســتورکار ماموران پلیس فتای تهران بزرگ 
قرار گرفت، گفت: کارآگاهان پلیس فتا اقدامات تخصصی خود را آغاز 
کردند و با ردگیری های دقیق سایبری یک شبکه بزرگ ۲۰۰ نفره را که 
اقدام به اجاره کارت های بانکی تحت پوشش شرکت های کاریابی کرده 
و در سراسر کشور فعالیت داشتند را شناسایی کردند. کارشناسان این 
پلیس با بررسی های همه جانبه و اقدامات گســترده و بهره گیری از 
روش های فنی و علمی موفق به شناسایی تمامی اعضای این تیم در 

فضای حقیقی و مجازی شدند.

موتورسواران نیمی از جانباختگان 
تصادفات در تهران هستند

کمک های قرارگاه سیدالشهدای اصفهان 
به دانش آموزان نیازمند

به همت قرارگاه سیدالشهدای اصفهان، هزار و ۵۰۰ بسته نوشت 
افزار و کیف بــه ارزش ۸۰۰ میلیون تومان بیــن دانش آموزان 
نیازمند استان توزیع شد.فرمانده قرارگاه سیدالشهدای اصفهان 
گفت: در اجرای ماموریت هــای محرومیت زدایی ابلاغی رهبر 
معظم انقلاب به سپاه، برنامه های عمرانی همچون آبرسانی به 
مناطق روستایی، بهســازی خانه ها، لایروبی قنات ها، ساخت 
و مرمت مســاجد و برنامه های فرهنگی را در دستور کار داریم.

سردار جواد استکی اضافه کرد: توزیع لوازمِ مدرسه شامل کیف 
و نوشــت افزار در مناطق محروم اســتان هم به عنوان برنامه 
فرهنگی در مراحل مختلف اجرا می شود.وی اضافه کرد: کفش 
و لباس هم به ارزش ۴۰۰ میلیون تومان بین کودکان و نوجوانان 
مناطق محروم اســتان در حال توزیع اســت.به همت قرارگاه 
سیدالشــهدای اصفهان، تاکنون، بیش از ۶۰ هزار بســته کیف، 
نوشت افزار و لباس با ارزش بیش از ۱۰ میلیارد تومان بین دانش 

آموزان مناطق محروم استان اصفهان توزیع شده است.
 

 انهدام باند تهیه و توزیع مشروبات 
الکلی در اصفهان

باند تهیه و توزیع مشــروبات الکلی خارجی توسط کارشناسان 
سازمان اطلاعات فرماندهی انتظامی استان اصفهان شناسایی و 
منهدم شد.به گزارش ایرنا، سازمان اطلاعات فرماندهی انتظامی 
استان اصفهان روز جمعه اعلام کرد: باند مذکور، مسلح و سازمان 
یافته بــود و با رصدهای اطلاعاتی کارشناســان این ســازمان 
شناسایی شد.بر اساس این گزارش، شناســایی و انهدام این 
باند در پنج مرحله عملیات هماهنگ و مقتدرانه صورت گرفت و 
ضمن دستگیری هشت نفر از عوامل اصلی، مقادیر قابل توجهی 
از انواع مشروبات الکلی خارجی و دست ساز، یک قبضه اسلحه 
کلت کمری جنگی به همراه تعدادی خشاب، تیر جنگی و انواع 
مواد مخدر کشف شد.ســازمان اطلاعات فرماندهی انتظامی 
استان اصفهان اعلام کرد: متهمان این پرونده جهت پیگیری و 

برخورد قانونی تحویل مراجع قضایی شدند.
 

راه اندازی دانشگاه مجازی در راستای 
ارتقای سلامت سالمندان

مدیر گروه ســلامت خانواده و جمعیت دانشگاه علوم پزشکی 
اصفهان، هدف از راه اندازی دانشگاه مجازی سالمندان را ارتقای 
ســلامت و افزایش کیفیت زندگی ســالمندان دانست و گفت: 
این اقدام به صورت کلی در کشــور به اجرا درآمده است.مرجان 
مشکوتی در گفت وگو با خبرنگار ایمنا، درباره دانشگاه سالمندان 
اصفهان اظهار کرد: این دانشگاه به صورت حضوری و ارائه مدرک 
تحت عنوان دانشگاه نسل ســوم بوده که در برخی از دانشگاه ها 
به صورت پایلوت اجرایی شده است.وی با بیان اینکه دانشگاه 
ســالمندان به صورت پایلوت در زاهدان توســط دانشگاه علوم 
پزشکی و در رفسنجان توسط دانشگاه علوم پزشکی و شهرداری 
اجرایی شــده اســت، افزود: در این راســتا ســالمندان تحت 
آموزش های مربوط به سلامت قرار می گیرند و مهارت های مورد 

علاقه خود را کسب می کنند.
  

۴۰ درصد از بیماری های تنفسی در 
اصفهان، کرونا و آنفلوآنزاست

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: حدود ۴۰ درصد 
از بیماری های تنفسی که در مهر امسال بین مردم استان بروز 

پیدا کرده، ناشی از کرونا و آنفلوآنزاست.
پژمــان عقــدک روز پنجشــنبه در گفت و گــو با ایرنــا افزود: 
آزمایش های انجام شــده بر روی مراجعان بــه مراکز درمانی 
اســتان که دارای علائم بیماری های تنفســی هستند، نشان 
می دهد که حدود ۳۳ درصد آنها به ویروس کرونا و هفت درصد 
به آنفلوآنزا مبتلا هســتند.وی اظهار داشت: سایر بیماران دارای 
علائم تنفسی، دچار ســرماخوردگی عادی یا حساسیت فصلی 

هستند.
عقدک با اشاره به اینکه آمار ابتلا به بیماری های تنفسی در مهر 
نسبت به شهریور افزایش یافته اســت، اضافه کرد: بازگشایی 
مدارس و دانشگاه ها و افزایش ترددها از جمله دلایل آن است 
هرچند هر ســال همین اتفاق در اوائل پاییز و بطور معمول رخ 
می دهد. وی با تاکید بر اینکــه از ابتدای مهر امســال تاکنون 
گزارشی مبنی بر اوج گرفتن شــدید یا چند برابر شدن ناگهانی 
ابتلا به بیماری های تنفســی در اســتان نداشــتیم، گفت: اگر 
نظام مراقبتی اســتان مواردی از اوج ناگهانــی ابتلا به بیماری 
را شناســایی کند در اســرع وقت در این زمینه جلسه تشکیل 

می شود و اقدامات لازم صورت می گیرد.

اخبار
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هفتهنامه
اقتصادی
اجتماعی

ژه
سو

با توجه به اینکه حــدود ۲۰ درصد موارد حیوان گزیدگی 
سال گذشــته در دانش آموزان اتفاق افتاده لازم است، 
والدین در خصوص آگاهی دادن بــه فرزندان در زمینه 
بازی نکــردن و نزدیک نشــدن به حیوانــات از جمله 

سگ های بدون صاحب اقدام کنند.



بودجه زیارت در زمان دولت دهم تصویب شد، دولت  یازدهم آن را حذف کرد 
ولی در دولت سیزدهم مجددا مورد توجه قرار گرفت؛ اما با توجه به میزبانی 
میلیونی قم از زائران این بودجه اندک است.در کشور ایران اسلامی شهرهایی 
هستند که به دلیل وجود حرم مطهر اهل بیت علیه السلام به عنوان شهرهای 
زیارتی و مذهبی معروفند، این شــهرها در ایران جــزو  مهم ترین مقاصد 
گردشگری در کشور به شمار می روند. شهرهای زیارتی در طول سال جدای 
از این که میزبان زائرانی از نقاط مختلف کشور هستند، گردشگران خارجی 
جهان تشیع به این شهرها مسافرت می کنند که مهم ترین شهرهای مذهبی 
و زیارتی کشور قم و مشهد محسوب می شوند.مشهد به دلیل وجود بارگاه 
امام هشتم)ع( و شهر قم به برکت وجود بارگاه کریمه اهل بیت)ع( و مسجد 
مقدس جمکران مقاصد مهم زیارت به شمار می روند. اما در کشور چند حرم 
مهم دیگری هم وجود دارد که هرکدام از نظر مذهبی دارای اهمیت هستند؛ 
وجود حرم شــاهچراغ)ع( بارگاه بزرگ ترین فرزند امام هفتم در شیراز و 
حرم حضرت شاه عبدالعظیم)ع( در شهر ری باعث شده این دو شهر هم به 
مقصدی برای زیارت تبدیل شود.ناگفته نماند که شهرهایی مانند قم و مشهد 
در طول سال میزبان میلیون ها عاشق اهل بیت)ع( هستند که مسافت های 
طولانی چه از نقاط مختلف کشور و چه از کشورهای همسایه برای زیارت به 
این شهرها سفر می کنند؛ لذا برای میزبانی شایسته از این حجم زائر نیاز به 

زیرساخت و ردیف های بودجه ای ویژه  است.

داستان بودجه زیارت از دیروز تا امروز
در مناسبت های مذهبی دو شهر شاهد ورود زائران بی شماری هستند به 
عنوان مثال در قم مناسبت های دینی مانند جشن های نیمه شعبان که 
با محوریت مسجد مقدس جمکران برگزار و گردشگرانی از داخل و خارج 
به این شهر سفر می کنند. همزمان با اربعین حسینی)ع( زائرانی که قصد 

حضور در پیاده روی اربعین دارند حین رفت و بازگشت به عراق از شهر قم 
تردد می کنند همچنین در مناسبت های مختلف زائرانی به این شهر می آیند 
که برای اسکان و خدمات به آنها ردیف بودجه خاصی نیاز است که از آن به 
»بودجه زیارت« تعبیر می شود.در سال ۸۸ در زمان دولت دهم و هم زمان 
با اعلام مشهد به عنوان »پایتخت معنوی ایران« در جلسه هیئت دولت 
مقرر شد برای گسترش و توسعه زیرساخت های زیارت طی برنامه پنجم 
توسعه، مبلغ ۲۰۰ میلیارد تومان با عنوان بودجه زیارت اختصاص یابد که 
کارگروهی به نام کارگروه زیارت تشکیل و دبیرخانه آن هم در مشهد مستقر 
شد.پس از آن مقرر شد بودجه زیارت به سه استان خراسان رضوی، قم 
و فارس به دلیل وجود حــرم امام رضا)ع(، حضــرت معصومه)س( و 
شــاهچراغ اختصاص یابد اما دولت دوازدهم به بهانه این که این بودجه 
ناچیز نتوانسته کمک کار شهرهای زیارتی باشد کاملا از بودجه آن را حذف 
کرد. با حذف بودجه زیارت از لایحه قانون برنامه وبودجه در سال ۹۹ ترتیبی 

اتخاذ کرد تا دیگر مطالبه برای دریافت این بودجه وجود نداشته باشد.

بودجه زیارت به نام شهرهای زیارتی به کام کل ایران
۲۰۰  میلیارد تومانی که مقرر شده بود سالانه به این سه استان اختصاص یابد 
میان تمام استان های کشور اختصاص یافت. کارگروه زیارت هم در همان آغاز 
به حاشیه رفت و بودجه زیارت هم همزمان با دولت روحانی از بودجه حذف و 
به بودجه استانی اضافه شد. با روی کار آمدن دولت سیزدهم دوباره اختصاص 
این بودجه در کانون توجــه قرار گرفت و بعــد از پیگیری های صورت گرفته 
بودجه ای برای شهرهای مذهبی در نظر گرفته شد و شهر ری هم به عنوان یک 
شهر زیارتی انتخاب شد.حال بعد از اطلاع از سرنوشت بودجه زیارتی از زمان 
دولت های گذشته تا دولت سیزدهم باید تاکید کرد که با توجه به ارائه خدمات 
مورد نیاز به زائران و با توجه به ناچیز بودن بودجه استانی، بودجه زیارت اندک 
است و جوابگوی آمار بی شمار زائران در دو شــهر قم و مشهد را نمی دهد. به 
نظر با توجه تاکید رهبر انقلاب به ســفرهای ارزان زیارتی و عزم دولت برای 
اختصاص بودجه زیارت قابل لمس اســت؛ اما با توجه بــه این که نیازهای 
شهر قم در حوزه زیارت زیاد و این بودجه اندک است باید بین اضلاع مثلث 
گردشگری قم برای تزریق بودجه در مکان درست و اولویت دار، انسجام باشد.

سهم خواهی دستگاه ها از بودجه اندک زیارت
شهردار کلانشهر قم ماه گذشته در جلسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره 
به عدم اختصاص سهمی از بودجه زیارتی گفت: سهم قم از بودجه زیارتی 
اختصاص  یافته به شــهرهای مذهبی ۶۰ میلیارد تومان اســت که از این 
مبلغ، هیچ سهمیه ای برای شهرداری قم لحاظ نشده است.سید مرتضی 
سقائیان نژاد می افزاید: شهر قم در تمام طول ســال مناسبت هایی را با 
حضور وسیع زائران برگزار می کند در حال حاضر سهم قم از این بودجه ۶۰ 
میلیارد تومان است، اما برای شهرداری سهمیه ای دیده نشده است با توجه 
به این که در بیشتر مناسبت ها شهرداری در میدان است، باید بخشی از این 
بودجه به شهرداری اختصاص داده شود که از اعضای شورای اسلامی شهر 
قم درخواست داریم این مسئله را مطالبه کنند.با توجه به صحبت شهردار 
به نظر می رسد این بودجه اندک زیارت نرسیده برخی دستگاه ها و نهادها 
به دنبال اختصاص بودجه زیارت هستند در حالی که بودجه زیارت برای 

ارائه خدمات مناسب به زائران اختصاص دارد.

عزم دولت سیزدهم برای تزریق بودجه زیارت
معاون امور اجتماعی، فرهنگی و زیارت اســتانداری قــم در گفت وگو با 
خبرنگار بازار در ارتباط با بودجه زیارت و وضعیت آن می گوید: در زمان دولت 
دهم کارگروه ملی زیارت در ۸ آبان ماه سال ۸۸ تشکیل و برای شهرهای 
زیارتی هزار میلیارد تومان تصویب شــد؛ اما با توجه به این که کارگروه آن 
در خراسان رضوی تشکیل شده بود تمام بودجه به مشهد تزریق شد و به 
دو شهر دیگر بودجه ای اختصاص نیافت.ابوالقاسم مقیمی می افزاید: اما 
در زمان دولت یازدهم اختیارات کارگروه زیارت ســلب و به حاشیه رفت؛ 
بودجه زیارت هم از بودجه ملی حذف شد که با تشکیل دولت سیزدهم در 
جریان سفر استانی رییس جمهور به قم یکی از درخواست های کارگروه 
زیارت استان در نظر گرفتن بودجه زیارت به شهرهای زیارتی مانند قم بود و 
طی مکاتباتی که با رییس جمهور و معاون اول صورت گرفت بازنگری هایی 
در آن انجام شد و ساختار کارگروه ملی زیارت با دادن اختیارات به هیئت 
وزیران تغییر و در غیاب رییس جمهور معاون اول در جلســات کارگروه 

حضور و بعدها شهر ری هم به شهرهای زیارتی اضافه شد.

کش و قوس های ایده ای به نام »بودجه زیارت« در دولت های اخیر؛ 

 گردشگری مذهبی، نگاه مدبرانه می خواهد

معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان اصفهان گفت: وزارت میراث فرهنگی 
این سیاست را پیش گرفته است که پرونده های ثبت جهانی بعدی ایران در قالب زنجیره بناها باشد و 
گزینه هایی مثل خانه،مدرسه،حمام و کبوترخانه ایرانی از این جمله است.سید مهدی موسوی موحد روز 
شنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: آثار معماری مثل خانه، حمام، مدرسه و کبوترخانه ایرانی که به صورت 
زنجیره ای قابل ثبت هستند، گزینه و به احتمال زیاد پرونده های بعدی ایران برای ارسال به یونسکو 
برای ثبت در فهرست آثار جهانی است.وی تصریح کرد: مزیت پرونده زنجیره ای این است که با ارائه 

یک پرونده ثبتی به یونسکو، چندین اثر را به عنوان معماری شاخص و نقطه دیدنی معرفی و به مقاصد 
گردشگری ایران اضافه می کنیم.موسوی موحد اذعان داشت: یک یا ۲ پرونده ثبت جهانی بعدی که به 
یونسکو ارسال خواهند شد، زنجیره ای نیســتند اما پرونده های رزرو آینده که اطلاعات و مقدمات آنها را 
پیگیری می کنیم در قالب زنجیره بناها هستند.معاون اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
اصفهان یادآور شد: سال های ۹۷ و ۹۸ ثبت کاروانسراها در قالب پرونده زنجیره ای پیگیری شد و از میان 
۷۰۰ کاروانسرای ثبت ملی، ۵۶ کاروانسرا انتخاب شد که ارزیابان یونسکو با حضور در ایران ویژگی های این 
آثار را بازدید، بررسی و تایید اولیه کردند.وی افزود: از یکهزار و ۹۴۰ بنای ثبت ملی استان اصفهان، ۵۰ اثر 
معماری کاروانسراست که دراین میان ۹ کاروانسرا برای قرارگیری در پرونده کاروانسراهای ایران انتخاب 

و با قطعی شدنِ این انتخاب ها مرمت این آثار زیر نظر میراث فرهنگی پیگیری شد.

خانه، مدرسه و حمام ایرانی گزینه های روی میز برای ثبت میراث 
جهانی است

»سردر باغ ملی« بسته شد
سردر باغ ملی حدود یک ماه است که بسته شده و راه دسترسی به 
میدان مشق تهران، موزه ها و ساختمان های خیابان »ملل متحد« 
نیز محدود شده اســت.در روزهای گذشته برخی فعالان میراث 
فرهنگی، تصاویری را از ســردر باغ ملی در خیابان امام خمینی 
)ره( منتشر کرده  و از بســته بودن آن خبر داده اند. بررسی ها  و 
پیگیری های ایسنا نیز حاکی از این است که سردر باغ ملی حدودا 
از نیمه های شهریورماه امسال بسته شده و دسترسی به خیابان 
تاریخی »ملل متحد« و »میدان مشق« محدود شده است. در 
این خیابان موزه ملک، موزه پست، عمارت قزاق خانه، دانشکده 
هنر و ســاختمان های وزارت خارجه از جمله کاخ شهربانی واقع 
شــده اند. ظاهرا برای جبران این محدودیت دسترسی، درهای 
کوچکی از خیابان های منتهی به میدان مشق و خیابان ملل متحد 
در ساعت های اداری باز می شود.سردر باغ ملی و ساختمان های 
مجاور آن که از دوره قاجار و رضاشــاه به جا مانده است، پیش از 
برج آزادی، نماد شهر تهران بود. این دروازه تاریخی، اردیبهشت ماه 
سال ۱۳۷۶ در فهرست میراث ملی ثبت شده است. درحال حاضر 
مسئولیت باز و بسته نگه داشتن این دروازه با وزارت امور خارجه 
است، هرچند متولی نگهداری و حفاظت از این اثر تاریخی ملی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کشور و اداره کل 
میراث فرهنگی استان تهران است. با این حال، تا کنون هیچ یک 
درباره دلیل بسته شدن این دروازه تاریخی، واکنش و یا توضیحی 
نداشته اند.برخی اظهارات حاکی از این اســت که دروازه فلزی 
سردرباغ ملی خراب شده است و به تعمیر نیاز دارد. پرسش این 
است اگر حفاظت از سردر باغ ملی دلیل بسته نگه داشتن آن بوده، 
چرا تاکنون برای تعمیر و مرمت آن اقدامی نشــده و فقط دروازه 
بسته نگه داشته شده است؟سردر باغ ملی درحالی بسته شده که 
در سال ۱۳۹۷ شورای شهر تهران وعده کرده بود درهای باغ ملی به 
صورت ۲۴ ساعته باز بماند تا مردم از این فضای تاریخی و عمومی 
بهره ببرند.در همان سال ۹۷، احمد مسجدجامعی به عنوان عضو 
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر، گفته بود: »شهرداری 
تهران برای بازسازی این فضاها بیش از ۲۰ میلیارد تومان هزینه 
کرده و این فضاها عمومی و برای همه مردم است و فضای خاص 
برای دستگاه خاصی نیست و باز شدن درهای مجموعه باغ ملی 
می تواند گام مؤثری در راستای احیای حیات شبانه تهران باشد.«

 
رئیس انجمن صنفی راهنمایان گردشگری خراسان 

رضوی مطرح کرد

کمبود تورلیدر عرب زبان در مشهد
رئیس انجمن صنفی راهنمایان گردشگری خراسان رضوی با بیان 
اینکه اکثر گردشگران عرب زبانی که وارد ایران می شوند به زبان 
عربی صحبت می کنند، گفت: ما راهنمــای عرب زبان داریم، اما 
تعداد آن ها کافی نیست و این موضوع باعث می شود گردشگران 
عرب زبان که وارد ایران می شــوند با افرادی کار کنند که از مدرک 
لازم برای تورلیدری برخوردار نیستند.توحید فروزانفر در گفت وگو با 
ایسنا در خصوص وضعیت گردشگری و تورهای ورودی و خروجی 
از ابتدای سال جاری اظهار کرد: شرایط گردشگری خیلی مساعد 
نیســت و تورهای اینکامینگ ایران تقریبا نزدیک به صفر است. 
گردشگران خارجی زیادی وارد ایران نمی شوند. تورهای ایران به 
خارج از کشور نیز به دلیل افزایش قیمت ارز بسیار کاهش داشته 
است.وی ادامه داد: البته این موضوع باعث شده که مردم بیشتر 
از گردشگری داخلی استفاده کنند. راهنمایان گردشگری نیز در 
تورهای داخلی و بخش اندک تورهای خارجــی فعال مانده اند.

رئیس انجمن صنفی راهنمایان گردشــگری خراسان رضوی در 
خصوص وضعیت تورلیدرها خاطرنشــان کرد: تورلیدرها بخش 
تحصیل کرده ای از جامعه هســتند که اکثر آن ها را نیز قشر جوان 
تشکیل داده اند. گردشگری صنعتی نظام محور است که با جذب 
جوانان زیادی اشتغال قابل توجهی فراهم می کند، البته افرادی که 

از مدرک تحصیلی لیسانس برخوردارند، می توانند تورلیدر شوند.
 

افتتاح سی و دومین اقامتگاه بوم گردی 
زرند با سرمایه گذاری ۱۰ میلیاردی  

مدیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان زرند 
گفت: سی و دومین اقامتگاه بوم گردی شهرستان زرند ۱۷ مهرماه 
در روستای عباس آباد با حضور مسئولان بومی افتتاح شد.محمد 
اسلامی با اشــاره به اینکه اقامتگاه »خان بابا« با اعتباری معادل 
۱۰۰ میلیارد ریال بدون دریافت تســهیلات دولتی راه اندازی شده، 
اظهارکرد: در حال حاضر ۱۰ نفر بصورت مستقیم در این واحد اقامتی 
مشغول به فعالیت شــده اند.مدیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی شهرستان با بیان اینکه زرند در جذب سرمایه گذاران 
بخش گردشــگری موفق عمل کرده، افزود: بایــد این موفقیت را 
مدیون مدیران و مسئولان بومی این شهرستان باشیم که در برگزاری 

جشنواره های مختلف همیار بوده اند.  

اخبار

عضو هیئت علمی دانشگاه امام صادق)ع( گفت: در حال حاضر 
۱۷۰۰ هتل در کشور ایجاد شده که برای خانواده ها طراحی نشده 
است.شهاب طلایی در نشست تخصصی گردشگری و معنویت 
با رویکرد سلامت معنوی، گردشــگری طبیعت، ماجراجویی، 
فرهنگی و ورزشــی را از جمله گونه های گردشــگری پذیرش 
شده در دنیا دانســت و افزود: طبق آمارهای جهانی ۳ درصد 
جمعیت جهان که معادل ۲۰۰ میلیون نفر می شود، در کشورهای 
غیر از محل تولد خود زندگی می کنند و از این رو سفرها بیشتر 
سفرهای بازگشت به محل تولد و تجدید دیدار است و این امر 

پیوند نسل ها را ایجاد کرده است.
وی ادامه داد: علاوه بر آن بیش از ۶۰ درصد گردشگران چین به 
عنوان کشوری با بیشترین تعداد گردشــگر، همراه با خانواده 
هســتند و اگر اروپا بازار چین را هدف گذاری کرده، باید الگوی 

خانواده چینی را مورد ارزیابی قرار دهد.
طلایی اضافه کرد: همچنین بیــش از ۷۵ درصد خروجی های 
کشور عربســتان همراه با خانواده هستند و این اعداد نشان از 
این دارد که در آینده زیر ساخت های گردشگری باید با الزامات 

خانواده ای همراه باشد.
عضو هیئت علمی دانشــگاه امام صادق)ع( خاطرنشان کرد: 
آمارها حاکی از آن اســت کــه بیش از ۹۰ درصد از ســفرهای 
خانوادگی با توافق اعضای خانواده اســت، بر این اساس لازم 
است ســاختار برنامه ریزی در حوزه گردشــگری بر سفرهای 

خانوادگی استوار باشد.

ماندگاری پل های تاریخی اصفهان در گرو 
حیات زاینده رود است

شهریار ناسخیان، عضو هیئت علمی دانشگاه هنر اصفهان در گفت وگو با 
ایسنا به موضوع هوازدگی در سازه های آبی، نشست زمین و آغاز ترک ها 
در نتیجه جاری نبودن زاینده رود اشــاره و اظهار کرد: ســازه های سنتی 
پل های تاریخی اصفهان باید همیشه در رطوبت بوده و پایه پل ها نیز باید 
در هاله ای از نم قرار داشته باشد؛ اگرچه پایه این پل ها می تواند در بعضی 
از مواقع هم خشک باشد، ولی لایه های یک متر به پایین  نباید در معرض 
خشــکی قرار بگیرند. لازم به ذکر است که این خشــکی به مرور باعث 
خوردگی، هوازدگی و فرسودگی سازه پایین پل ها می شود. به طورکلی 
در سازه های آبی همیشه باید نم و جریان آب وجود داشته باشد و بسته 
شدن آب به صورت مقطعی نیز نباید در حدی باشد که خشکی به لایه های 
زیرین این ســازه ها برســد. البته دادن نظر قطعی در این مورد نیازمند 
آزمایش در لایه های زیرین پل هاست.ناســخیان در خصوص نیاز بدنه 
آجری پل های تاریخی برای ادامه حیات به آب، یادآور شد: اینکه بدنه 
آجری پل های تاریخی اصفهان تا چه انــدازه برای ادامه حیات نیازمند 
آب هستند به شرایط گوناگونی بستگی داشته و مستلزم آزمایش های 
متعددی اســت و نمی توان اعداد و ارقام مشخصی برای بیان وضعیت 

آن مطرح کرد. 

گردشگری و اقتصاد دانش بنیان راه نجات 
اصفهان است

اســتاندار اصفهان گفت: برای ادامه حیات اصفهان راهی جز توســعه 
گردشگری و اقتصاد دانش بنیان نداریم.به گزارش خبرنگار مهر، سید 
رضا مرتضوی در قــرارگاه اقتصاد دانش بنیان اســتان اصفهان ضمن 
قدردانی از تلاش ها در میزبانی اصفهان از این جایزه بین المللی، اظهار 
داشت: زمینه ها و پیوست های متعددی برای رویداد جایزه مصطفی 
)ص( تعریف و فضاهای دانشجویی و دانشگاهی درگیر موضوعات این 
رویداد شدند.وی ادامه داد: نشســت با دانشمندان برتر جهان اسلام، 
شبکه سازی هایی که در امتداد این رویداد صورت گرفت اتفاقات نوین 
و قابل تقدیری بود.استاندار اصفهان با اشــاره به میزبانی اصفهان در 
برگزاری جایزه مصطفی )ص(، جشنواره فیلم کودک و نوجوان، المپیاد 
جهانی فیزیک و سایر رویدادهای ملی و بین المللی، بیان داشت: در 
مسیر آینده پیشرفت و آبادانی استان براساس مطالعات بسیار ۲ محور 
اساسی »گردشــگری« و »اقتصاد دانش بنیان« براساس ظرفیت ها 
و شرایط استان در نظر گرفته شده اســت.وی با بیان اینکه برای ادامه 
حیات اصفهان راهی جز توســعه گردشــگری و اقتصاد دانش بنیان 
نداریم، ادامه داد: از ســال های گذشــته به دنبال ایــن مهم بودیم که 

اصفهان بعنوان شاخص علم و فناوری کشور و جهان شناخته شود.

گردشگری در کشور بر اساس 
»گردشگری خانواده« برنامه ریزی 

نشده است
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یک استاد دانشــگاه گفت: شــواهد و اســناد تاریخی و علمی نشان 
می دهد که زاینده رود از دیرباز، رودخانــه دائمی بوده و ادعای فصلی 
بودن آن، بدون شــک غلط است.سعید ســلطانی کوپایی اظهار کرد: 
بررسی شواهد و مدارک موجود نشان می دهد که از سال های دور در 
اطراف این رودخانه، شهرنشینی و کشاورزی وجود داشته و همه این 
موارد در شرایطی شکل گرفته که زاینده رود، دائمی بوده و جریان پایدار 

داشته است.
وی با تاکید بر اینکه نامگذاری ایــن رودخانه به »زاینده رود« نیز دلیل 
دیگری بر دائمی بودن آن اســت، اظهار داشت: در حفاری هایی که در 
کلانشــهر اصفهان برای راه اندازی قطار شــهری صورت گرفت، به لایه 
هایی با مواد آلی رسیدند که گویای پوشش گیاهی خوب منطقه در سال 
های دور است.این استاد دانشگاه همچنین به تصاویر هوایی از سال 
۱۳۳۵ و تصاویر ماهواره ای مربوط به چهار دهه گذشته اشاره و اضافه 
کرد: این مدارک نیز نشان می دهد که رودخانه زاینده رود به طور کامل 

آب داشته است.
سلطانی با اشاره به آبرفت های اطراف رودخانه زاینده رود خاطرنشان 
کرد: به طور مسلم این آبرفت ها به دلیل جریان دائمی رودخانه ایجاد 
شده به طوری که اگر به سمت شــرق اصفهان و تالاب گاوخونی برویم 
از»روشن دشت« و »رودشــت« تا »ورزنه« اراضی کشاورزی زیادی 
وجود دارد که نشــان می دهد بــه دلیل جریان دائمــی آب حتی در 

تابستان، این سطح وسیع از کشت و کشاورزی شکل گرفته است.
این پژوهشگر هیدرولوژی )آب شناسی(، رودخانه ای را فصلی خواند 
که در مواقعی که ســیل اتفاق می افتد آب در آن جاری شــود و وقتی 
سیلی وجود نداشته باشد، خشک اســت و گفت: در واقع به رودخانه 
فصلی، » مسیل « هم گفته می شود.سلطانی ادامه داد: اگر زاینده رود 
در گذشته، فصلی بود به طور حتم به آن مسیل هم می گفتند درحالی که 
هیچ ســند و مدرکی دال بر این قضیه وجود ندارد زیــرا این رودخانه، 
جریان پایه آب را داشته است.وی که تحقیقاتی درباره خشکسالی و 
سیلاب نیز داشته اســت، درباره برخی مطالب که در آن ادعا می شود 
زاینده رود در سال های دور در برخی مواقع خشک شده است، توضیح 
داد: ممکن است جریان آب زاینده رود در برخی سال ها که خشکسالی 
شدید در منطقه حاکم بوده به مدت کوتاه و یا در ماه هایی مانند مرداد 

و شهریور به حداقل رسیده باشد.
این استاد دانشگاه اضافه کرد: اما باید توجه کنیم کم شدن جریان آب 
در رودخانه در یک ماه از سال یا در برخی سال های خشکسالی، دلیلی 

بر فصلی بودن آن نیســت، زیرا اگر فصلی بود، هر سال این اتفاق می 
افتاد و جریان آب فقط هنگام سیل یا بارندگی شدید در آن وجود داشت 

اما نگاهی به شواهد و قرائن گذشته، چنین چیزی را نشان نمی دهد.
سلطانی با بیان اینکه قطع و وصل شدن جریان زاینده رود در اصفهان 
از دهه گذشته آغاز شده اســت، تاکید کرد: افزایش جمعیت و مصرف 
کنندگان، توسعه صنایع آب بر، افزایش برداشت و مصرف بی رویه آب 
در بالاست رودخانه و انتقال آب به استان های دیگر از مهم ترین عوامل 

قطع و وصل شدن جریان آب در این رودخانه است.
زاینده رود با حدود ۴۹۰ کیلومتر بــزرگ ترین رودخانه منطقه مرکزی 
ایران اســت که از کوه های زاگرس مرکزی بویژه زرد کوه سرچشــمه 
گرفته و در فلات مرکزی ایران به سمت شرق پیش می  رود و به تالاب 
گاوخونی در شــرق اصفهان می  ریزد.مهدی یزدی، استاد دانشگاه در 
رشته چینه و فسیل نیز گفت: کاوش های انجام شده نشان می دهد که 

انسان های اولیه شکارگر و جمع کننده از حدود ۴۲ هزار سال پیش در 
مسیر رودخانه زاینده رود از چلگرد تا ورزنه زندگی می کردند.

یزدی با تاکید بر اینکه رودخانه زاینده رود در هزاران سال گذشته بسیار 
وســیع بوده و چندین دریاچه بزرگ در اطراف آن وجود داشته است، 
خاطرنشان کرد: بر اساس شــواهد موجود، دریاچه بزرگی در اطراف 
حسن آباد مبارکه و دریاچه دیگری از دولت آباد ) در شمال اصفهان( 
تا منطقه گورت ) در شــرق اصفهان( وجود داشــته اســت.همچنین 
دســتاوردهای کاوش باستان شناســی در منطقه »کفرود ورزنه« در 
شرق اصفهان، شرایط مســاعد زیســتی این منطقه در عصر مفرغ را 
نشان می دهد که به گفته کارشناسان به واسطه جریان دائمی رودخانه 
زاینده رود بعنوان تنها رودخانه های جاری در فلات مرکزی ایران شکل 
گرفته است.۱۸ مهر در روزشمار مناســبت های محیط زیستی به روز 

»نکوداشت زاینده رود« نامگذاری شده است.

براساس شواهد تاریخی، رودخانه اصفهان از دیرباز دائمی بوده و در گذشته فصلی نبوده است؛

روزی روزگاری زاینده رود

فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان با اشاره به وضعیت و آمار قاچاق چوب 
طی شش ماه نخست سال جاری در استان گفت: در این مدت بالغ بر ۴.۵ تن زغال و ۴۷ تن چوب جنگلی 
در استان کشف و ضبط شده و قاچاق چوب زخم عمیقی بر جنگل های زاگرس است.سرهنگ علیرضا 
طاهری در گفت وگو با خبرنگار ایمنا، با بیان اینکه قاچاق چوب زخم عمیقی بر جنگل های زاگرس است، 
اظهار کرد: نقش درخت جنگلی بلوط که رویشــگاه آن در مناطق کوهستانی زاگرس است در مبارزه با 
آلودگی محیط زیست، کنترل گردوغبار، فرسایش خاک، ترسیب کربن، حفظ آب و تولید اکسیژن 
مهم و حیاتی است.وی با اشاره به اینکه غیر از درختان بلوط که در استان های منطقه زاگرس توسط 

سودجویان قطع و قاچاق می شود، تاغزارهای استان همچنان مورد هجوم سودجویان است، افزود: در 
شش ماه امسال، ۱۸ فقره قطع درختان جنگلی در اســتان به ویژه تاغ زارهای شرق اصفهان توسط افراد 
سودجو صورت گرفته است.فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان ادامه داد: 
ماموران یگان حفاظت منابع طبیعی با گشت و پایش در مناطق از عرصه های طبیعی حفاظت می کنند، 
به طوری که در نیمه نخست سال جاری، قاچاق درختان بلوط و تاغ در کوره های تولید زغال خمینی شهر، 
فلاورجان، شهرستان اصفهان و نجف آباد توسط نیروهای یگان حفاظت منابع طبیعی کشف و ضبط شده 
است.وی با تاکید بر برخورد قانونی با سودجویان قاچاق چوب تصریح کرد: در شش ماهه امسال، تعداد 
۲۴ نفر از متخلفان و قاچاقیان چوب دستگیر و تحویل مراجع قضایی شدند و ۱۹ وسیله نقلیه نیز توقیف 
شده است.سرهنگ طاهری اضافه کرد: بازدید از کارگاه های تولید زغال چوب و کنترل خودروها از جمله 

اقدامات یگان حفاظت منابع طبیعی استان برای جلوگیری از قاچاق چوب است. 

فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان مطرح کرد:

قاچاق چوب، زخم عمیقی بر تن جنگل های زاگرس

رئیس پلیــس راهنمایــی و رانندگی تهران بــزرگ از اجرای 
طرحی جدید برای برخورد با وسایل نقلیه دودزا، ناایمن و فاقد 
معاینه فنی در تهران خبر داد و اعلام کرد که از این پس »پلاک 

اعزام به تعمیرگاه« در تهران نخواهیم داشت.
سرهنگ سید ابوالفضل موســوی پور در گفت وگو با ایسنا، با 
اشاره به فرارســیدن نیمه دوم سال و تشدید برخورد ماموران 
پلیس راهنمایی و رانندگی با وسایل نقلیه دودزا، ناایمن و فاقد 
معاینه فنی گفت:  در بحث معاینه فنــی و خودروهای دودزا، 
همه ساله پلیس در این فصل با اجرای طرح تشدید برخورد؛ 
خودروهای دودزا را متوقف و در محــل فک پلاک می کرد و 
با ارائه رســیدی به راننده، یک پلاک پنج رقمــی نیز بر روی 
خودرو نصب می شــد تا راننده به تعمیــرگاه برود و خودروی 
خود را رفع نقص کند. بعد از رفــع نقص نیز راننده ملزم بود که 
نسبت به دریافت معاینه فنی اقدام کرده و با مراجعه به یکی 
از واحدهای اجرائیــات پلیس راهور تهران بزرگ نســبت به 

دریافت پلاک خود اقدام کند.
وی با بیان اینکه پلاک های »اعزام به تعمیرگاه« دیگر در تهران 
مورد اســتفاده قرار نمی گیرد، گفت: ما آمدیم و طرحی جدید 
را از حدود دو هفته پیش اجرا کردیم. در واقع از از ظرفیتی که 
برای پلیس راهور ایجاد شــده بود استفاده کردیم و اطلاعات 
ســامانه ســیمفا را بر روی دســت افزارهای ماموران پلیس 
راهنمایــی و رانندگی فعال کردیم. در واقع دسترســی به این 

سامانه برای ماموران پلیس راهور فراهم شد.

رئیس سازمان محیط زیست در پاسخ به نگرانی درباره ریز پلاستیک ها

باید آیین نامه زیست تخریب پذیرها ارائه شود

رئیس ســازمان محیط زیســت از آمادگی برای تعامل و همکاری با 
دانشــگاه ها برای اســتفاده از ظرفیت اعضای هیئت علمی، اساتید 
و دانشــجویان خبر داد.به گزارش ایسنا، علی ســلاجقه در نشست 
مشترک سازمان حفاظت محیط زیست کشــور با دانشگاه شیراز که 
همزمان با ســفر رئیس جمهور و هیئت دولت به استان فارس انجام 
شد، اظهار کرد: ارتباط با دانشگاه یک مسئله اساسی بوده که از ابتدای 
شروع به کار دولت ســیزدهم در حوزه محیط زیست مورد توجه قرار 
گرفت.رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت اظهار کرد: دانشگاه 
شیراز به عنوان یکی از دانشگاه های جامع کشور است، با خیل عظیمی 
از نخبگان و اعضای هیئت علمی در رشــته های مختلف این قابلیت 
را دارد که به عنوان یک بازوی علمی و آموزشــی برای سازمان محیط 
زیست کشور باشد.وی تصریح کرد: دانشگاه می تواند مشکلات کشور 
را رفع کند چرا که هر جا کار بر مبنای پژوهش های علمی انجام شــد 
شاهد نتایج بسیار خوبی بودیم.سلاجقه ادامه داد: سازمان حفاظت 
محیط زیســت در هر حوزه ای آمادگی همکاری و تعامل با دانشگاه 
ها را دارد تــا از ظرفیت کلیه اعضــای هیئت علمی، اســاتید و حتی 

دانشجویان استفاده کند.

معاون سازمان محیط زیست:

تغییر کاربری در اراضی ملی ممنوع است

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیســتی سازمان حفاظت محیط 
زیســت با تاکید بر اینکه تغییر کاربری در اراضی ملی ممنوع اســت، 
اظهار کرد: هرگونه تغییر کاربری باید تنها با صدور مجوز و در نظر گرفتن 
حساسیت های سازمان محیط زیست انجام شود.به گزارش ایسنا، یکی 
از مسائل تهدیدکننده محیط زیست و منابع طبیعی تغییر کاربری اراضی 
اســت. این امر موجب نابودی بخش اعظمی از زمین های کشاورزی 
می شــود و از دیدگاه امنیت غذایی، خودکفایی و اشتغال پایدار جامعه 
روســتایی، پیامدهای اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی اهمیت زیادی 
دارد.همچنین تغییر کاربری زمین منجر به خسارت های جبران ناپذیر 
به عرصه های طبیعی و پیامدهای منفی زیست محیطی همچون آلوده 
شــدن منابع آبی و خاکی توســط صنایع آلاینده  غیرمجاز به خصوص 
در حاشــیه رودخانه ها، ســاحل دریا و مناطق مجاور منابع آب شرب و 
کشــاورزی و مرگ تدریجی کشــاورزی و تهدید جدی امنیت غذایی 

می شود.
این در حالیست که چندی پیش اخباری از برنامه هفتم منتشر شد که  در 
بخشی از صدور مجوز واگذاری اراضی ملی از سوی وزارت جهاد کشاورزی 

برای بهره برداری خبر داده شده بود.

رئیس پلیس راهور تهران بزرگ به ایسنا خبرداد

 پایان پلاک »اعزام  به تعمیرگاه« 
در تهران

کشف و تحویل سه نوزاد سنجاب ایرانی 
به مرکز بازپروری و تیمار حیات وحش 

استان اصفهان
سه نوزاد سنجاب ایرانی کشف شــده به مرکز بازپروری و تیمار 
حیات وحش اســتان اصفهان در پارک ملــی و پناهگاه حیات 
وحش کلاه قاضی، منتقل شــدند.رییس اداره حفاظت محیط 
زیست شهرستان مبارکه گفت: ســه نوزاد سنجاب ایرانی کشف 
شده  که از جوندگان زیستگاه های زاگرسی به شمار می روند، به 
منظور تیمارداری و رهاســازی در زیستگاه های طبیعی خود، به 
مرکز بازپروری و تیمار حیات وحش اســتان اصفهان در پارک 
ملی و پناهگاه حیات وحش کلاه قاضی، منتقل شــدند.مهدی 
انصاری افزود: یا اعلام گزارش دریافتی مردمی مبنی بر وجود چند 
سنجاب نابالغ در یکی از واحد های صنعتی تولید کننده پالت های 
چوبی در شهرستان مبارکه،محیط بانان این اداره به محل مراجعه 
و با همکاری کارکنان آن واحد صنعتی، نسبت به زنده گیری سه 
نوزاد سنجاب ایرانی متعلق به استان های غربی کشور که داخل 
شکاف تنه یک اصله درخت صنوبر آشــیانه داشتند، اقدام کرده 
و  ســنجاب ها جهت تیمار و نگهداری موقت به مرکز بازپروری و 
تیمار حیات وحش پارک ملی و پناهگاه حیات وحش کلاه قاضی 
تحویل داده شــدند.وی گفت: در حال حاضر  سنجاب ها از نظر 
سلامت عمومی و چابکی وضعیت مطلوبی دارند و در زمان موعد 
به زیستگاه طبیعی خود منتقل و رهاسازی خواهند شد.سنجاب 
ایرانی یکی از گونه های زیستی ارزشمند ارتفاعات زاگرس بوده 
که دارای جایگاه و نقش اکولوژیکی ویژه در زیست بوم جنگلی 
بلوط از جمله جابه جایی و جوانه زدن بــذر بلوط، حفظ جنگل و 
زنجیره های غذایی دارد. مرحله نخست مرکز بازپروری و تیمار 
حیات وحش پارک ملی و پناهگاه حیات وحش کلاه قاضی در 
استان اصفهان همزمان با آیین افتتاح طرح های محیط زیست 
هشت استان کشور با حضور مجازی علی سلاجقه، معاون رییس 
جمهور و رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت در تاریخ ۱۸ 

خردادماه ۱۴۰۲، افتتاح و به بهره برداری رسید.
 

مناطق مسکونی انگلیس در معرض سیل 
شدید ناشی از تغییر اقلیم

بیش از ۱.۵ میلیون خانه در انگلیس ممکن است تا سال ۲۰۸۰ 
میلادی به دلیل بالا آمدن آب دریاها ناشی از ذوب شدن یخ های 
قطب شمال با خطر سیل بیشتری روبرو شوند.به گزارش ایسنا 
به نقل از اســکای نیوز، این وضعیت منجر می شــود تا مقامات 
انگلیس به دلیل عدم توجه به تغییرات »شدید« محیطی مورد 
انتقاد قرار گیرند.افزایش سطح آب دریاها سواحل انگلیس را در 
معرض فرسایش و خانه ها را در معرض خطر قرار می دهد و سد 
تیمز - که برای محافظت از پایتخت این کشور در برابر سیل طراحی 
شده اســت - احتمالًا برای مقابله با جزر و مد بیشتر نیاز به ارتقا 
و بازسازی دارد.تغییرات چشمگیر در چشم انداز وقوع سیل در 
مناطق مختلف انگلیس می تواند باعث شود که دولت های آینده 
در این کشور مجبور شوند انتخاب کنند که در چه مکان هایی موانع 

دفاعی بسازند و در چه مکان هایی اجازه وقوع سیل را بدهند.
دهکده ساحلی کم ارتفاع »فیربورن« در ولز ممکن است زیر آب 
برود و شورای محلی نگران است که تا سال ۲۰۵۰ میلادی غیرقابل 
سکونت شود.همچنین از ساکنان محلی نیز خواسته شده است 

که این منطقه را ترک کنند.
دانشمندان اعلام کردند که گازهای گلخانه ای در حال حاضر جو 
را به اندازه ای گرم کرده اند که باعث افزایش سطح آب های جهان 
بین ۱۷.۵ تا ۵۲.۴ میلی متر تا ســال ۲۱۰۰ میلادی می شود.آنها 
همچنین هشدار دادند که هرگونه گرم شدن بیشتر تنها این مشکل 

را تشدید می کند. 
 

جمع آوری ۴ تن زباله از حاشیه رودخانه 
کن

همزمان با هفته فرهنگی تهران و در امتــداد پویش مردمی بی 
زباله، صبح ۲۰ مهرماه پویش مردمی پاکسازی حاشیه رودخانه 
کن از زباله و پسماندهای ساختمانی در چند محور از سوی اداره 

حفاظت محیط زیست شهرستان تهران برگزار شد.
به گزارش ایســنا علیرضا رحمتی - رییس اداره حفاظت محیط  
زیست شهر تهران - در حاشــیه این برنامه با اشاره به چرایی و 
اهمیت اجرای چنین برنامه هایــی و قدردانی از علاقه مندانی که 
به صورت داوطلبانه در این پویش مردمی شــرکت کردند، گفت: 
هدف اصلی این برنامه های نمادین فرهنگسازی در حوزه محیط 
زیســت و این موضوع از اهم وظایف محیط زیســت است.وی 
افزود: در این برنامه پاکسازی حدود ۴ تن زباله از حاشیه رودخانه 
کن جمع آوری شد و جمع آوری نخاله ها تا پایان پاکسازی منطقه 

از تمامی نخاله ها ادامه خواهد داشت. 

اخبار
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 محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه، در پی تولید محصول گرید 
جدید CK45 با مدیران و کارکنان خطوط تولید مجتمع فولاد سبا دیدار 
کرد و در این باره گفت: کسب این موفقیت را به همه مدیران و کارکنان این 
مجموعه و همچنین به ذی نفعان گروه فــولاد مبارکه تبریک می گویم.

وی تصریح کرد: طی یکی دو ســال اخیر یکی از راهبردهای اصلی فولاد 
مبارکه تولید محصولات جدیــد با ارزش افزوده اقتصادی بیشــتر بوده 
است. خوشبختانه سال گذشــته از 14 محصول جدید که در گروه فولاد 
مبارکه تولید و به بازار عرضه شد، ســهم فولاد سبا 8 محصول بوده است. 
این دســتاورد نشــان از تخصص و توانمندی همکاران دانشــمند ما در 
مجتمع فولاد سبا دارد. وی، تولید انبوه فولادهای زنگ نزن را از مهم ترین 
برنامه های فولاد سبا در شش ماهه دوم سال اعلام کرد.محمود محمدی 
فشارکی، مدیر مجتمع فولاد سبا نیز در این باره گفت: تلاشگران مجتمع 
فولاد سبا در آســتانه میلاد حضرت محمد مصطفی )ص( و هفته دفاع 
مقدس موفق شدند در جهت توسعه سبد محصولات، سومین محصول 
جدید را در ســال جاری تولید کنند. محصول جدیــد کلاف گرم تولیدی 
CK45 که کاربردهای زیادی در صنعت کشاورزی و ادوات صنعتی دارد، 
به همت همکاران پس از ماه ها تلاش و تکیه بر نیروهای دانشی و مهارتی 
در مجتمع فولاد سبا به بار نشست.وی در ادامه کسب این موفقیت را به 
مدیریت ارشد فولاد مبارکه و تمامی همکاران و پیمانکاران که با حمایت ها 
و تلاش خود شــرایط تولید این محصول را تسهیل کردند، تبریک گفت و 
اظهار داشت: در مجتمع فولاد سبا تولید کمی، کیفی و اقتصادی محصولات 

با رعایت موارد زیست محیطی هدف گذاری شده است.
آرش حاجی پور، رییس برنامه ریزی و متالورژی مجتمع فولاد سبا در این 
باره گفت: با توجه به دانش و مهارت مجتمع فولاد سبا و همچنین احاطه 
آن ها بر تکنولوژی خطوط CSP به عنوان یکی از جدیدترین تکنولوژی های 
فولادسازی روز دنیا، استراتژی سال 1401 مجتمع فولاد سبا در حوزه توسعه 
سبد محصولات، تولید گریدهایی بود که در کشور تولید نشده بود و یا تولید 
آن ها با چالش های جدی همراه بود. در ســال 1402 هدف گذاری فولاد 
سبا در حوزه توسعه سبد محصولات، تولید بالاتر از 80 درصد گریدهای در 
حال تولید در برترین کارخانه های مشابه خارجی شامل گریدهای عملیات 

حرارت پذیــر، فولادهای فنــر، فولادهای مقاوم به ســایش، فولادهای 
زنگ نزن مارتنزیتی و ... است که تاکنون 3 گرید از این گریدها تولید شده 
 CK45 و تا پایان سال نیز 9 گرید دیگر تولید خواهد شد.ابعاد تولید گرید
در ضخامت های کمتر از 2.5 میلی متر در عرض 1500 اولین بار اســت که 
به صورت گرم در کشور تولید می شود. گفتنی است؛ گریدهای تولیدشده 
همگی جزو گریدهای پرکاربرد فولادهای کربن بالاست.حامد صفاری، 
کارشــناس متالورژی و روش های تولید مجتمع فولاد ســبا در این باره 
گفت: استحکام بالا و سخت کاری صنعتی محصول جدید موجب شده تا 
از این فولادها در ساخت چرخ زنجیرها و چرخ دنده ها به صورت وسیعی 
استفاده شود. در واحد متالورژی و روش های تولید سبا این فولاد مطابق 
با استاندارد DIN17200 طراحی و پس از تولید، خواص مکانیکی آن مورد 
ارزیابی قرار گرفت که خوشبختانه مطابق با استانداردهای جهانی بود.احمد 
ترازوی زر، کارشناس برنامه ریزی تولید مجتمع فولاد سبا در این باره گفت: 
پس از انجام هماهنگی لازم در خصوص جذب و انتقال سفارش از فولاد 
مبارکه به فولاد سبا تولید این گرید برای تاریخ 5 مهرماه 1402 برنامه ریزی 
شد و با همکاری کارکنان تولید ضخامت های 6، 5 و 4 که موردنیاز مشتری 
بود تولید  شد. همچنین توانمندی تجهیزات نورد جهت تولید ضخامت های 
پایین تر بررســی و با نظر موافق رییس نورد و کارشناسان دفتر فنی نورد، 
تولید ضخامت هــای 3 و 2.5 و 2 و 1.8 نیز انجام گرفت.روح ا...جمالی، 
کارشناس فولادسازی مجتمع فولاد ســبا در این باره گفت: سبد متنوع 
محصولات تولیدی در یک سازمان ضمن اینکه کشور را از خرید این قبیل 
 CK45 گریدها بی نیاز می کند، باعث پویایی ســارمان می شــود. گرید
دارای کربن بیشتری نسبت به سایر گریدهای روتین سباست و می تواند 
در صورت تولید انبــوه در زمینه مصرف انرژی برق، نســوز و آلومینیوم و 
همچنین در زمان تخلیه و زمان tap to tap  صرفه جویی به بار آورد.ابراهیم 
شکرانه، فورمن فولادسازی مجتمع فولاد سبا در این باره گفت: تولید گرید 
CK45 مستلزم نظارت لحظه به لحظه شرایط کوره است. در حین عملیات 
کوره قوس، درصد کربن و فسفر مذاب به وسیله نمونه گیری مکرر کنترل 
شد و در حین تخلیه نیز مواد موردنیاز به ذوب اضافه شد تا ذوب ورودی به 

کوره پاتیلی شرایط مناسبی داشته باشد. 

به بارنشستن موفقیتی دیگر درفولاد مبارکه؛

تولید گرید جدید ورق فولادی CK45 در مجتمع فولاد سبا
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بازدید اعضای شورای اسلامی شاهین شهر از هلدینگ پتروپالایش اصفهان 

تقدیر شهردار اصفهان از مدیر مخابرات استان

بازدید معاون اقتصادی استاندار از شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان؛

 شرکت های دانش بنیان اصفهانی می توانند در حل ناترازی های
  مصرف و مدیریت بهینه منابع نقش آفرینی کنند

رییس و اعضای شورای اسلامی شهر شاهین شهر از پروژه های هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان بازدید کردند.بهرام عمویی، رییس شورای اسلامی شاهین شهر در این بازدید 
ضمن قدردانی از فعالیت های صورت گرفته برای بهره برداری از طرح زیست محیطی 
تصفیه گازوئیل هلدینگ پتروپالایش اصفهان اظهار داشت: بهره برداری رسمی از این 
پروژه با حضور رییس جمهور جای تبریک دارد.وی با اشاره به دیگر پروژه های زیست 
محیطی در دستور کار هلدینگ پتروپالایش اصفهان نیز ابراز داشت: بهره برداری از 
این پروژه ها می تواند اقدامی مبارک باشد که در راستای کاهش آلاینده های جوی نیز 
تاثیر بسزایی دارد.رییس شورای اسلامی شاهین شهر در ادامه با اشاره به قرارگرفتن 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان در مجاورت شــاهین شهر افزود: انتظار ما این است 
که ظرفیت استخدامی بیشــتری در هلدینگ پتروپالایش اصفهان به شهروندان 
شــاهین شــهری اختصاص یابد.وی اضافه کرد: همچنین درخواست می شود با 
توجه به پیشرفت خوب پروژه متروی شاهین شهر – اصفهان هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان نیز در این زمینه سرمایه گذاری داشته باشــد تا این پروژه در زمان زودتری 
به بهره برداری برسد.عمویی در ادامه خواســتار پرداخت عوارض آلایندگی از سوی 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان شد که دکتر محســن قدیری در این بازدید گزارشی 
از پرداخت عوارض آلایندگی این مجموعه و بدهکار نبــودن آن ارائه داد.مدیرعامل 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان نیز در دیدار با اعضای شــورای اسلامی شاهین شهر 
با اشاره به تجهیز این هلدینگ به 5 آنالایزر زیست محیطی گفت: این دستگاه ها با 
حضور علی سلاجقه، معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست 
بهره برداری شد و از این رو اداره حفاظت از محیط زیست استان اصفهان بر روی میزان 
تولید آلاینده ها نظارت مستقیم و آنلاین دارد و در این زمینه هرگونه تغییری در کوتاه 
ترین زمان ممکن گزارش خواهد شــد.وی تاکید کرد: ما در هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان نه تنها در فرآیند تولید انواع فرآورده های نفتی بلکــه در نوع تولیدات خود 
نیز مسئولیت اجتماعی در حوزه محیط زیست را دنبال می کنیم و این روند تا 1405 
منجر به افزایش چندین برابری سود آوری و نزدیک به صفر رساندن میزان گوگرد در 

تولیداتمان خواهد شد.قدیری در پاسخ به اظهارات اعضای شورای اسلامی شاهین 
شهر در خصوص توزیع مازوت در نیروگاه ها و دیگر صنایع استان اصفهان گفت: ما 
تنها تولید کننده هســتیم و وظیفه پخش فرآورده های نفتی بر عهده ما نیست.وی 
همچنین به تمهیدات اندیشیده شده برای حمل و نقل مواد نفتی و خوراک هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان اشــاره و تصریح کرد: برای این امر اتصال به خطوط ریلی را در 
شرکت ملاصدرا به عنوان یکی از شــرکت های زیر مجموعه هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان دنبال می کنیم، همچنین خرید تانکرهای جدیــد و تریلرهای جدید برای 
حمل و نقل مواد نفتی را در دستور کار داریم و تاکنون نیز بخشی از آن را محقق کرده 
ایم.مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با بیان اینکه ما در هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان مصرف مازوت را به حداقل ممکن رسانده ایم، افزود: فلرهای ما نیز خاموش 
شــده اند.وی در ادامه با بیان اینکه در چرخه تولید تجهیزات مورد نیاز صنعت نفت، 
راه اندازی نیروگاه  خورشیدی، افزایش بهره وری، استفاده از هوش مصنوعی به ویژه 
در حوزه ایمنی و پدافند غیرعامل همکاری با شرکت های دانش بنیان و مراکز علمی 
و دانشگاهی را در دســتور کار قرار داد ه ایم، گفت: در این راستا تاکنون با 150 شرکت 
دانش بنیان همکاری داشته که معادل 25 درصد از تعهد صنعت نفت برای همکاری 

با شرکت های دانش بنیان است.

در حال حاضر 98 درصد بودجه استان از طریق درآمدهای مالیاتی 

تامین می شود

مدبرنیا، سرپرست اداره کل امورمالیاتی استان اصفهان، درجلسه بافعالان اقتصادی 
وتشکل های فعال در حوزه مباحث اقتصادی استان گفت: درحال حاضر درآمدهای 
مالیاتی جایگاه ویــژه ای در بودجه  دارد و این درحالی اســت که  مالیات به عنوان 
اصلی ترین درآمد استان، همواره نقش بســزایی در رفاه اجتماعی و تامین منابع 
بودجه ای  استان داشته است. وی با اشاره به درآمدهای استان از محل مالیات بیان 

داشت: در حال حاضر 98 درصد بودجه استان از طریق درآمدهای مالیاتی تامین 
می شود و این درحالی اســت که واریز عوارض ارزش افزوده به حساب شهرداری 
ها، دهیاری هاوفرمانداری های سطح اســتان برای روستاهای فاقد دهیاری  که 
نقش بسزایی در توسعه مبلمان شهری، توسعه زیرساخت های شهری ونهایتا رفاه 

اجتماعی دارد نیز  این آثار به خوبی برای مردم مشهود است  .

 شهر اصفهان با اعطای لوح تقدیری از همکاری مدیر مخابرات منطقه اصفهان در 
راستای به ثمر نشستن پروژه عمرانی »تقاطع غیر همسطح شهدای ورزشکار« 
تقدیر کرد.در لوح اهدایی علی قاســم زاده خطاب به اســماعیل قربانی ،مدیر 

مخابرات منطقه اصفهان آمده است:
جناب آقای مهندس قربانی مدیر مخابرات منطقه اصفهان

اصفهان، باغ شهری است که به هر سو نظر بیندازیم، گل های زیبای هنر، ذوق و 
طراوت در آن جلوه گری می کند. نامش یادآور نام آوران و خاطراتش تداعی گر 

ایام افتخار و موفقیت است.بالندگی امروز شهرداری اصفهان در زمینه عمران و 
آبادانی را در سایه تلاش های ارزنده جنابعالی و سایر تلاشگرانی می دانیم که 
خدمت به این مرز و بوم را پیشه خود ساخته اند. در سایه این تلاش هاست که 
شهرداری اصفهان در حوزه عمران شهری نیز به یکی از شهرداری های پیشرو و 
برتر کشور تبدیل شده است.تلاش و کوشش شما در به ثمر نشستن پروژه عمرانی 
تقاطع غیر همسطح شهدای ورزشکار را ارج می نهیم.امید این در پرتو الطاف بی 

دریغ الهی در امر خدمتگزاری به مردم شریف اصفهان، پایدار و سربلند باشید.

معاون هماهنگــی امور اقتصادی و توســعه منطقه ای اســتاندار اصفهان در 
بازدید از شــهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان گفت: شرکت های دانش بنیان 
و فناور اصفهانی می توانند در حل ناترازی های مصرف و مدیریت بهینه منابع 
نقش آفرینی کنند.به گزارش روابط عمومی شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان، 
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توســعه منطقه ای استاندار اصفهان، از این 
شــهرک بازدید کرد و از نزدیک با توانمندی شــرکت های دانش بنیان و فناور 
مستقر در آن آشنا شد.محمود حقیقت سرشت در حاشــیه این بازدید اظهار 
کرد: با توجه به شعار سال که به مهار تورم و رشد تولید اشاره دارد، یکی از وظایف 
دستگاه های دولتی، حمایت از تولید در راســتای مهار تورم است. با توجه به 
اهمیت بالای شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان، در اولین بازدید رسمی پس 
از انتصابم به این سمت، از این شــهرک بازدید کردم. حقیقت سرشت گفت: 
شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان در حوزه فعالیت خود، اولین و برترین بوده 
و شرکت های خوبی را در خود پرورانده است. شرکت های مستقر در این مکان 
به ویژه آن هایی که در حوزه خدمات فنی و مهندســی فعال هستند، خدمات 
خوبی از جمله برنامه ریزی و کنترل، به کشــور ارائه می دهنــد و می توانند به 
مدیریت بهینه منابع در کشــور کمک کنند. امیدواریم بتوانیم از این شرکت ها 
در حوزه های مختلف کنترل و ساماندهی کشور استفاده کنیم.وی اظهار کرد: 
معمولا وقتی در یک حوزه مثل برق با ناترازی مواجه می شویم، تلاش می شود 

تا با اعمال خاموشــی و توزیع ناترازی این مشکل حل شــود. در صورتی که با 
استفاده از داده ها و آیتم های مختلف موجود در بخش هایی مثل آب، برق و 
گاز ممکن است به این نتیجه برسیم که با برنامه ریزی بهتر نیازی به خاموشی 
بخشی از مصارف نیست. معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای 
استاندار اصفهان ادامه داد: سال های گذشته خاموشی ها و قطعی گاز واحدهای 
اقتصادی و تولیدکنندگان تحت تاثیر قرار گرفتند و حتی بحث اشتغال نیز از آن 
تاثیر پذیرفت. این در حالی است که شرکت های دانش بنیان و فناور مستقر در 
شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان می توانند این ناترازی را کاهش داده و حتی 
به صفر برسانند.حقیقت سرشت درباره حمایت از شرکت های دانش بنیان و 
فناور نیز گفت: ما در حمایت از شرکت های دانش بنیان و فناور متعهد هستیم. 
با کمک شرکت های دانش بنیان و فناور می توان مدیریت بهتری در کشور رقم 
زد. امیدواریم در کنار حمایتی که از این شــرکت ها می شود بتوانیم از ظرفیت 
آنها در این مســیر و کاهش اتلاف منابع اســتفاده کنیم.گفتنی است؛ معاون 
هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای استاندار اصفهان علاوه بر بازدید از 
شرکت های دانش بنیان و فناور مستقر در شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان 
که در حوزه های فناوری اطلاعات و ارتباطات، برق و الکترونیک، شیمی و مواد 
شیمیایی فعال هستند، در دیدار با رییس این شهرک بر اهمیت دانش بنیان 

ها و حمایت از آنها تاکید کرد.

بازار
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